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GLASILO, DELOVNEGA KOLEKTIVA TOVARNE GLINICE IN 

ALUMINIJA »BORIS KIDRIČ« KIDRIČEVO

=  Z ADOBRO OBVEŠČANJE KOLEKTIVA

Kidričevo, julij 1963 Leto I.

0)an vsta je in nal kolektiv
Ob vsakem večjem uspehu, 

prelomnici ali obletnici Tovarne 
glinice m aluminija »Boris Ki
drič« Kidričevo, smo izdali ob
časna glasila z namenom, da bi 
seznanili naš kolektiv z uspehi 
in problemi, s kapacitetami naše 
tovarne, s proizvodnjo in uprav
ljan jem.

Z glasilom »Aluminij«, ki ste 
ga danes prejeli, pred dnevom 
vstaje slovenskega ljudstva, ob 
18. letu njegovega svobodnega 
življenja in ustvarjanja in v letu 
novih uspehov naše tovarne, pa 
ste dobili v roke 1. številko stal
nega glasila »Aluminij«, izdane
ga o novih pogojih, ko nam je 
mogoče stalno obveščanje ko
lektiva. Tako bodo lahko naši 
proizvajalci in upravljalci teko
če seznanjeni z vsemi problemi, 
uspehi in perspektivami, z vse
mi dolžnostmi in prdvicami de
lovnega človeka v naši sociali
stični skupnosti in v naši veliki 
tovarni.

Z letošnjim dnevom vstaje slo
venskega ljudstva preživljamo v 
novi situaciji glede na rekon
strukcijo tovarne glinice in alu
minija in na razširitev elektro
lize, prelomnico med starim in 
novim ob možnostih sodobnejše, 
avtomatizirane proizvodnje, ki 
je izpodrinila staro, le mehani
zirano proizvodnjo, ob popolni 
odpravi mezdnega delovnega 
razmerja in mezdne miselnosti, 
ob dragocenih izkušnjah delitve 
čistega dohodka in osebnih do
hodkov ter ob vsem, kar kaže 
na višjo stopnjo zavesti naših 
delovnih ljudi, proizvajalcev in 
upravljalcev.

Spomnimo se nazaj letnic in 
časov, ko smo začeli z delom na 
zasnutku prevzete tovarne, na 
letnico 1950, ko je začelo delav
sko upravljanje, na 21. novem
ber 1954, ko smo začeli s po
skusnim obratovanjem in na 
28. februar 1955, ko je začela 
naša tovarna redno obratovati, 
le  leta 1960 smo dosegli rekord
no proizvodnjo in normalno ren- 
tabiliteto ob takratni kapaciteti 
postrojenj. Leta 1961 smo začeli 
z rekonstrukcijo tovarne glinice 
in aluminija ter z graditvijo 
elektrolize »B«. Naš kolektiv je 
napredoval o dosedanji dobi 
predvsem zato, ker je bil sposo
ben prelomiti z vsem starim, s 
staro mezdno miselnostjo, z roč
nim načinom proizvodnje in s 
staro mehanizacijo. Prevzel in 
izpolnil je nove naloge v mo
dernizirani tovarni s povečanimi 
kapacitetami.

Z imenovanjem naše tovarne 
po revolucionarju Borisu Kidri
ču je izkazana našemu kolektivu 
velika čast. Priznanje so mu iz
rekli ob doseženih uspehih, ob
letnicah in praznovanjih pred
stavniki skupnosti jugoslovan
skih narodov in slovenskega 
ljudstva, predstavniki ZKJ in 
ljudske oblasti, ki so tudi želeli, 
da bi dosegal naš delovni ko
lektiv tudi v bodoče s svojo pri
zadevnostjo, iznajdljivostjo, po
žrtvovalnostjo in vztrajnostjo 
nove uspehe.

Stalno glasilo našega delovne
ga kolektiva »Aluminij« naj bo 
vsem pri nadaljnjem razvoju 
tovarne o Kidričevem, pri vsem 
delu in življenju kolektiva ne
nehna spodbuda pri izpolnjeva
nju nalog, pri medsebojnem spo
znavanju, pri izmenjavi izku
šenj in mnenj, pri ocenjevanju

skupnih prizadevanj za novimi 
uspehi in pri skrbi za delovne 
ljudi. Iz njegove vsebine se bo 
lahko videlo, kako razumemo 
dolžnosti in pravice o sociali
stični skupnosti in kako se lote
vamo vseh problemov, zlasti pa, 
kako jih rešujemo. Vsebina gla
sila »Aluminij« naj bo zrcalo 
naše trdne zavesti in ponosa, da 
smo člani kolektiva o tovarni, 
ki mnogo pomeni jugoslovanski 
skupnosti.

Bližnji praznik vstaje sloven
skega ljudstva naj bo tudi za 
naš kolektiv praznik spominov 
na junaško zmago našega ljud
stva nad fašizmom, nad social
nimi krivicami, nad zaostalostjo 
in praznik, ko se veseli naše 
ljudstvo vseh uspehov nove Ju
goslavije, ki si je priborila z do
sledno politiko miroljubne ko
eksistence ugled vseh narodov 
v svetu,

Inž. Franjo Griinfeld

S 1. številko »Aluminija« se 
uvršča kolektiv Tovarne glinice 
in aluminija »Boris Kidrič« v 
Kidričevem med kolektive v do
movini, ki se poslužujejo te obli
ke informacij z namenom uve
ljavljanja demokratičnih pravic, 
krepitve vloge javnega mnenja 
v družbenem življenju in čim 
popolnejšega obveščanja kolek
tiva o dogodkih in pojavih z 
vseh področij dela in z željo, da 
bi se list »Aluminij« s časom in 
s pridobljenimi izkušnjami ob 
sodelovanju kolektiva bralcev in 
dopisnikov povzpel na nivo vse
stransko zaželenega in priljub
ljenega tovarniškega lista.

Ob vsakomesečnem izhajanju 
na 8 straneh te belikosti, s pri
merno vsebino in ilustracijami, 
bo »Aluminij« lahko opravljal 
zelo važno nalogo medsebojnega 
spoznavanja članstva kolektiva, 
iz posameznih obratov in celot
nega kolektiva o tovarni in na
logo tekočega obveščanja o pro
blemih in njih rešitvah, zlasti 
pa z izkušnjami kolektiva proiz
vajalcev in upravljalcev v Ki
dričevem v duhu nove ustave.

Za pobudo za izhajanje lista, 
za vse razumevanje za uresniče
nje te pobude najlepša hvala v 
imenu 11-članskega uredniškega 
odbora Usta organom delavske
ga upravljanja, upravi in celot-

Prvih 24 peči v elektrolizi B ob začetku poskusnega gretja

Zasnove nadaljnjega razvoja TGA
Devet let je minilo, odkar je 

pričela naša tovarna s proizvod
njo, in osmo leto teče, odkar je 
v rednem  obratovanju. V tem  
času smo do danes proizvedli 
410.923 ton glinice in  134.113 ton 
alum inija. D inam ika proizvodnje 
v tem  obdobju izkazuje iz le ta  v 
leto istalen po rast in  je  proizvod
n ja  v 1. 1962 v prim erjav i s pro
izvodnjo v  le tu  1955 podvojena 
v obeh tovarnah.

Tako gibanje proizvodnje do
kazuje zdravo in  pravilno po
slovno politiko našega podjetja, 
ker je  doseglo take rezultate, 
kakršne zapažam o v  svetu le p ri 
ekonomsko dobro fundiran ih  in 
za razvoj sposobnih podjetjih. 
P oudariti je potrebno, da je  ta 
ka rast proizvodnje ustvarjena 
z instaliranim i kapacitetam i, k a
te rih  nom inalno zm ogljivost so 
deklarirali dobavitelji opreme 
ob začetku proizvodnje le s tre 
mi četrtinam i dejanske proiz
vodnje v  le tu  1962. Le s tehnič
nim i izboljšavam i, v glavnem  
domačega izvora in  z vestnim  
delom, je  kolektiv  dosegel ta k  
uspeh.

Sm atram , da je  ob tej priliki 
potrebno omeniti, da bi moralo 
im eti vsakoletno povečanje p ro 
izvodnje ob enakih  pogojih za

posledico tudi povečanje ren ta 
bilnosti v še večji meri, toda 
vedno znova ugotavljam o, da 
paralizirajo  vse no tran je pozi
tivne fak to rje  zunanji vplivi — 
porast cen dom ačih surovin in 
energije, tu jih  uslug in  transpor
ta. Če hoče to rej podjetje, ki mu 
je  plafoniral prodajno ceno glav
nega proizvoda zvezni predpis, 
obdržati stopnjo  rentabilnosti, k i 
jo  je že doseglo, je  nujno, da p re
preči le  s povečano proizvodnjo 
in boljšim  izkoriščanjem  surovin 
te r energije negativne vplive zu 
nan jih  fak torjev  na lastno ceno 
proizvodnje. V še večji m eri se 
moram o posluževati tega načina 
reševanja rentabilnosti v le
tošnjem  letu, ko je  s 1. ja n u a r
jem  1963 uveljav ljena reva lo ri
zacija osnovnih sredstev dobila 
tudi pom em bnejšo težo v stru k 
tu ri lastne cene.

Ob zaključku letošnjega leta 
bodo dograjene nove kapacitete; 
tako bo zm ogljivost tovarne gli
nice porasla na 90.000 ton, to
varne alum inija pa na 40.000 ton 
letne proizvodnje. S proizvodnjo 
na tej višini moremo to rej ra 
čunati v prihodnjem  letu. Če pa 
pogledamo zahteve trga po naših 
proizvodih, lahko že sedaj vidi
mo, da tudi ta  povečana proiz

vodnja n e  bo zadostna. Grozi 
nam  izguba zunanjega trga za 
glinico, saj je  bomo sam i po ra
bili 80.000 ton, domači trg  pa je 
zahteva ca. 10.000 ton letno. Tu
di z alum inijem  je  podoben po
ložaj; predelovalna industrija  
povečuje svoje kapacitete, pa tu 
di naša proizvodnja z litin  se iz 
le ta  v leto dviga. Lahko uprav i
čeno sklepamo, da še v prihod
njem  le tu  povečana proizvodnja 
alum inija ne bo končno rešila 
vp rašan ja  deficitarnosti alum i
n ija  v Jugoslaviji.

Po vsem navedenem  se nam 
nujno vsilju je  sklep, d a  je po
trebno še nadalje  povečati pro
izvodnjo tako glinice, kak o r tudi 
alum inija in to predvsem  v  K i- ' 
dričevem, k e r je  tu  izgradnja 
dodatnih novih kapacite t inve
sticijsko daleč naj cenejša. Tu 
obstojajo nam reč že vsi koneks- 
ni objekti, k i zadoščajo po svo
jem  obsegu bodoči širitv i pod
je tja  (ceste, železnica, daljnovo
di, vodarna, stanovanjski fond), 
česar o kak i drugi lokaciji ne 
moremo trd iti. Tudi roki izgrad
n je so v zvezi s tem  p ri nas go
tovo najkrajši, k a r  pa je  v  tej 
situaciji vsekakor odločilnega 
pomena.

(Nadaljevanje na 6 strani)

nemu kolektivu, da je končno 
prva številka o naših rokah.

Vse bodoče delo okrog »Alu
minija.« bo toliko širše, kolikor 
širši bo krog sodelavcev in trden 
njihov namen prispevati za list 
ose, kar bo spodbudno za ce
lotni kolektiv. Delovni kolektiv 
tovarne hi naj našel o »Alumi
niju« oceno svojih naporov in 
uspehov, priznanja in kritiko ter 
spodbudo za nove uspehe v pro
izvodnji in upravljanju, zlasti 
pa zaupanje v lepo bodočnost 
jugoslovanske socialistične skup
nosti in vseh narodov v svetu 
na poti miru in aktivne koeksi
stence.

Uredniški odbor

Statut
je že v delu

V dosedanjem delu komisije 
za pripravo osnutka statuta na
še tovarne je najvažnejši sklep, 
da bo sestavila v posameznih 
rokih, ki so sprejeti za sestavo 
osnutka statuta, tekste členov po 
poglavjih: začela bo pri temelj
nih določbah. Z razpravo med 
kolektivom bodo ti teksti dopol
njeni ali izmenjani ob mnogo 
večji demokratičnosti, kakor je 
to bilo v praksi pri sestavljanju 
osnutkov in pri sprejemanju 
vseh dosedanjih pravil in pravil
nikov.

Tekste za temeljna določila 
pripravljajo in sestavljajo člani 
komisije za sestavo statuta. Ce
lotna komisija bo prediskutirala 
člen za členom, ga sprejela v 
osnutek ali pa ga dopolnila ozi
roma spremenila. Celotni osnu
tek z vsemi štirimi poglavji bo 
potem predložen kolektivu v ob
ravnavo in dopolnjevanje.

Delo za sestavo' osnutka sta
tuta ni ravno lahko. To se vidi 
po vsem gradivu, po navodilih 
in tolmačenjih tez za sestavo 
osnutka statuta, zlasti pa se to 
vidi po splošnih tezah za izde
lavo statutov delovnih organi
zacij iz gradiva tretje plenarne 
seje Republiškega sveta sindika
tov Slovenije. Celotni statut naj 
bi obsegal štiri poglavja, in si
cer temeljna načela, ekonomiko 
in organizacijo podjetja, samo
upravljanje in medsebojna de
lovna razmerja.

Komisija za izdelavo statuta 
se mora pri tem odgovornem 
delu dobro zavedati, kaj naj po
meni statut za kolektiv podjetja, 
ki je del naše družbene skup
nosti, in kaj pomeni za posa
mezne člane kolektiva. Kolektiv 
kakor tudi vsak elan kolektiva 
bi moral najti v njem odgovor 
na vprašanje, kako sta v njem 
utelešena politika in duh nove 
ustave in kako bo v statutu za
gotovljena pomoč delavskemu 
upravljanju. Članom kolektiva 
bo moral odgovoriti, kako jim 
bo omogočeno izvrševanje dolž
nosti in nalog ter doseganje pra
vic, kako se bodo lahko uve
ljavljali in kako bodo material
no stimulirani. Kolektiv bo mo
ral iz statuta razbrati in prak
tično v življenju najti svoje me
sto v jugoslovanski, slovenski in 
občinski skupnosti v duhu usta
ve in občinskega statuta. V sta
tutu bo moral najti vsak član 
kolektiva tudi odgovor na vpra
šanje, kako bodo prišle z orga
nizacijo podjetja najbolj do ve
ljave vse kolektivne in njegove 
osebne sile in kako bo z njimi 
zagotovljen najvišji proizvodni 
učinek, ki je odvisen tudi od 
urejenih družbenih odnosov in 
od proizvodnega procesa.

S tem, da bo našel vsakdo iz 
kolektiva v statutu svoje dolž
nosti in pravice in jih bo znal 
v vsakdanjem življenju tudi 
praktično povezovati, bo laže 
ugotavljati uspehe v kolektivu 
in svoj osebni uspeh v njem.

Statut, ki bo vzbudil s svojo 
vsebino in praktično vrednostjo 
za življenje zavest pri članih ko
lektiva, da je njihov uspeh v 
procesu družbene proizvodnje 
nujno odvisen od povezanosti 
med nijimii in proizvajalci iz 
širše skupnosti in da je odvisen 
od medsebojne odgovornosti in

(Nadaljevanje na 6. strani)



Samoupravljanje in 42-urni
delovni teden

U stava Socialistične federa tiv 
ne republike Jugoslavije, ki jo 
je  sprejela Zvezna ljudska skup
ščina na zadnji skupn i seji 
Zveznega zbora in Zbora proiz
vajalcev dne 7. ap rila  1963, do
loča v II. poglavju »Družbeno
ekonom ska ureditev«, d a  je te 
m elj družbeno-ekonom ske u re 
ditve Jugoslavije svobodno zdru
ženo delo s p rodukcijsk im i sred
stvi, k i so družbena lastn ina, ter 
sam oupravljanje delovnih ljudi 
v produkciji in delitvi d ružbe
nega proizvoda v delovni orga
nizaciji in v  družbeno politični 
skupnosti. U stava določa nada
lje  pravice in  dolžnosti delovnih 
ljud i p ri sam oupravljanju  delov
nih organizacij in druge pravice 
te r  dolžnosti, k i izvirajo iz dela.

Delovne
organizacije 

in samoupravljanje
Delovna organizacija je  eno

ten izraz za podjetje ali gospo
darsko organizacijo ali zavod 
ali kako  drugo delovno skupnost 
na področju družbenih  služb. Tu 
gre za delavsko sam oupravlja
n je in družbeno sam ouprav lja
n je (šole, zdravstveni zavodi 
itd.).

Sam oupravljanje v družbeno 
politični skupnosti je izraz za 
občino, okraj, avtonom no p o k ra 
jino, socialistično republiko in 
federacijo, k je r  obstoja sam o
uprav ljan je  na gospodarskem, 
področju, javn ih  službah in  po
litičnem  področju — kom unalni 
sistem.

V IV. poglavju »Družbeno-po- 
litični sistem« določa U stava, da 
je  delovno ljudstvo edini nosi
lec oblasti in  u p rav ljan ja  d ruž
benih  zadev, da se sam ouprav
ljan je  uresničuje neposredno na 
zborih volilcev, zborih delovnih 
ljud i v delovnih organizacijah, 
z referendum om  te r  posredno po 
svojih delegatih, k i jih  volijo v 
organe up rav ljan ja  delovnih in  
drugih sam oupravnih organiza
cij in v  p redstavniška telesa 
družbeno-političnih skupnosti.

U stava določa, da uresničuje 
organizacija sam oupravljanje na 
ta  način, da poverja jo  delovni 
ljud je v skladu z Ustavo, zakoni 
in  statutom  določene funkcije 
up rav ljan ja  organom  delovne 
organizacije: delavskem u svetu, 
upravnem u odboru in d irek to r
ju  oziroma tu d i drugim  ustrez
nim  organom up rav ljan ja .

O organizaciji dela in o delitvi 
dohodka odločajo v delovnih or
ganizacijah sam o organi up rav 
ljan ja , k i jih  volijo člani delov
ne skupnosti.

Glede organov up rav ljan ja  v 
delovnih organizacijah določa 
Ustava, da sprejm e delavski 
svet s ta tu t in druge splošne akte, 
načrte  in program e za delo in 
razvoj delovne organizacije te r  
odloča o vseh drug ih  splošnih 
vprašanjih . Č lane delavskega 
sveta volijo delovni ljud je nepo
sredno. Delovne organizacije z 
m anjšim  številom  članov izvršu
je jo  funkcijo delavskega sveta 
neposredno. M andat članov de
lavskega sveta tra ja  2 leti in se 
vsako leto izvoli polovico novih 
članov delavskega sveta.

Upravni odbor odloča o poslo
vanju  delovne organizacije. Voli 
ga delavski svet oziroma delov
na skupnost. M andat članov 
upravnega odbora tra ja  eno leto.

Direktor vodi poslovanje de
lovne organizacije, izvršuje skle
pe delavskega sveta in drugih 
organov uprav ljan ja  te r  zastopa 
delovno organizacijo. P ri svo
jem  delu je sam ostojen in  oseb
no odgovoren delovni skupnosti 
in  organom u p rav ljan ja  delovne 
organizacije; za izpolnjevanje z 
zakonom določenih obveznosti 
delovne organizacije pa je odgo
voren družbeno-politični skup
nosti.

D irek torja im enuje delavski 
svet delovne organizacije po

javnem  razpisu na predlog raz
pisne komisije, po postopku in 
pogojih, ki jih  določa zakon. 
Razpisno kom isijo sestav lja  do
ločeno število predstavnikov  de
lovne organizacije in  občine ozi
rom a druge družbeno-politične 
skupnosti.

U stava uvršča d irek to rja  med 
organe u p rav ljan ja  delovne or
ganizacije, k a r  ni bil slučaj v  n a 
ši dosedanji pozitivni zakonoda
ji. S tem  poudarja  važnost in 
vlogo d irek to rjev  te r  poslovanja 
v delovnih organizacijah.

Glede članov delavskega sveta 
in upravnega odbora se opira n a  
načelo ro tacije in  določa, da ne 
more nihče b iti več kot 2 -krat 
zaporedoma izvoljen za člana 
delavskega sveta in ne več kot 
dvak ra t zaporedoma za člana 
upravnega odbora.

R eferendum  je  posredna ob
lika dem okracije; delovni ljudje 
naj neposredno odločajo o zade
vah, ki im ajo skupen poseben 
pomen in  važnost. V k a te rih  za
devah bodo z referendum om  od
ločali volilci ozirom a delovni 
ljudje, bo določal poseben za
kon in  'tudi sta tu ti delovnih or
ganizacij in družbeno-političnih 
skupnosti.

Glede im enovanja in  razreši
tve d irektorjev  delovnih organi
zacij bo izdan poseben zakon; do 
izida tega posebnega zakona se 
postavljajo  n a  dosedanji način 
t. j., da jih  im enuje in  po poseb
nem  postopku razreši občinska 
skupščina. Za d irek to rja  ne ve
lja  načelo rotacije, k je r  je  lahko 
po poteku dobe, za katero  je bil 
im enovan, po istem  postopku 
znova im enovan.

Novost v  U stavi je  zbor de
lovnih ljud i in  form iranje eko
nom skih enot v podjetju  oziro
m a organov u p rav ljan ja  teh 
enot, ki niso imele do potrd itve 
te  U stave zakonske podlage. Na 
zborih delovnih ljud i odločajo 
proizvajalci neposredno o zade
vah, k i so določene z zakonom 
in statutom , posredno pa odloča
jo o n jih  organi up rav ljan ja , ki 
so jih  sam i izvolili.

42-urni
delovni teden

37. člen U stave Socialistične 
federativne republike Jugoslavi
je  om ejuje delovni čas in dolo
ča, da tra ja  delovni čas največ 
42 u r  na teden, da se samo z za
konom lahko določijo pogoji za 
sk rajšan je tega delovnega časa, 
izjemoma pa se lahko predpiše, 
da t ra ja  delovni čas v določenih 
dejavnostih ali v drugih  z zako
nom določenih prim erih  z ome
jeno dobo več kot 42 u r  v tednu, 
če to te rja  posebna narava dela.

Čeprav je  nova U stava že ve
ljavna, se  še n jena posamezna 
določila ne morejo izvajati, kar 
je tudi s Skrajšanim  42-urnim 
delavnim  časom v tednu.

U stavni zakon o izvedbi u sta
ve, ki ga je sprejela Zvezna 
ljudska skupščina na svojem

zadnjem  zasedanju, je  razvelja
vil U stavo in ustavn i zakon 
FLR J in več zakonskih p redpi
sov, k i nasprotujejo  določilom 
nove ustave. G lede posam eznih 
veljavnih  zveznih zakonov, ki 
posam ezna vp rašan ja  drugače 
urejajo , kot jih  določa Ustava, pa 
je  sp re je l načelo o začetku upo
rab ljan ja  določil Ustave, ko  bodo 
ti zakoni usk la jen i z določili no
ve Ustave.

Člen 27. U stavnega zakona o iz
vedbi ustave določa, d a  se z 
zveznim zakonom določi rok in 
pogoji 'za izvedbo ustavn ih  dolo
čil o 42-urnem  delovnem  času v 
tednu. Glede na to  zakonito do
ločilo še trenutno  ni mogoče 
uvesti 42-urnega delovnega časa 
v tednu; tako jšn ja  uvedba bi b i
la p reu ran jena in  nezakonita.

P rip rav e  za novi zvezni zakon, 
ki bo določil rok in  pogoje za iz
vedbo ustavnih  določil o 42-ur- 
nem  delovnem  času v  tednu, so 
v polnem  teku. V  ta  nam en so 
bile im enovane posebne kom i
sije v federaciji, republikah in 
družbeno-političnih skupnostih, 
v delovnih in političnih organi
zacijah, k i im ajo nalogo tem elji
to proučiti 'pogoje za prehod na 
42-um i delovni čas v  tednu  tako, 
da se  proizvodnja ne bo zm anj
šala, tem več povečala, da bo 
vrednost družbene proizvodnje 
iz dneva v dan  rastla  in  dvigala 
življenjsko raven delovnih ljudi. 
To nam  po trju je  tudi odlok 
Zveznega izvršnega sveta o p ri
p ravah  delovnih organizacij za 
prehod na 42-urni delovni teden, 
objavljen v U radnem  listu  SFRJ 
št. 25/63. Po tem  odloku im a ko
m isija Zveznega izvršnega sveta 
za delovni čas izključno pravico, 
še pred  izdajo zakona za izvedbo 
ustavnih  določil o 42-urnem  de
lovnem  času v tednu, organizira
ti v določenem številu delovnih 
organizacij p rak tične poizkuse v 
zvezi z uredbo o 42-urnem  de
lovnem  tednu.

Ta pravica je  p riznana kom i
siji z namenom, da bi si p rido
bila izkušnje, ki so potrebne za 
predložitev dokum entarnih  p red 
logov za izdelavo ustreznega za
kona Zveznemu izvršnem u svetu.

Delovne organizacije, v k a te 
rih  bodo preizkusi za uvedbo 42- 
urnega delovnega časa v tednu, 
predlaga Republiški sek re taria t 
za delo v soglasju z Republiško 
gospodarsko zbornico in R epub
liškim  svetom zveze sindikatov. 
Delovna organizacija, k i bo do
ločena za preizkus, m ora v to 
privoliti, predhodno pa m ora d a
ti ¡svoje m nenje občinska skup
ščina, n a  območju k a te re  je  iz
b rana delovna organizacija.

Tudi v naši delovni organiza
ciji so razprave o uvedbi sk ra j
šanega delovnega časa in p rip ra
ve za ukrepe, k i jih  bo potrebno 
izvesti v ta  nam en. O uvedbi 42- 
urnega delovnega časa v tednu 
je že razprav lja l cen traln i d e
lavski svet, drugi organi u p rav 
ljan ja , sindikalne organizacije 
te r  strokovno vodstvo podjetja. 
C entraln i delavski svet je  im e
noval na svoji zadnji seji poseb
no komisijo z nalogo, naj ugoto

vi možnosti in pogoje za prehod 
na sk rajšan  delovni čas. K er ne 
gre v tem  prim eru  za sk ra jšan  
delovni dan, tem več za sk rajšan  
delovni teden, se bo potrebno na 
ta  prehod tem eljito  p rip rav iti, 
da ne bo zaradi tega potrebno 
povečanje števila zaposlenih, da 
bo storilnost posam eznika vsaj 
enaka kot doslej, torej d a  bo 
proizvodnja na sedanji višini, 
enako pa tudi dohodek te r  da bo 
z uvedbo novih in  z razširitv ijo

Na zadnji seji delavskega 
sveta, 12. junija 1963, je bilo 
na dnevnem redu več finanč
nih, proizvodnih, kadrovskih, 
organizacijskih, prosvetnih in 
drugih vprašanj, ki so bila zelo 
nujna in dozorela za reševanje.

Med letošnjimi plani je zelo 
važen finančni plan kot del le
tošnjega gospodarskega plana. 
O njem so razpravljali sveti 
proizvajalnih enot, sekcij, eko
nomskih enot in proračunske 
enote. Bistvenih pripomb in do
polnil predlogov nanj ni bilo, 
zato ga je delavski svet spre
jel v obliki, kot ga je izdelal 
analitsko planski sektor.

Upravni odbor je predlagal, 
centralni delavski svet pa po
trdil na tej seji črpanje okrog 
150 milijonov dinarjev iz po
slovnega sklada za nabavo 
opreme za elektrolizo »B« in za 
rekonstrukcijo glinice. Pri tem 
je šlo predvsem za nabavo na
prave za pritrditev anod, za 
vertikalne livne stroje, za start
ne naprave peči, za temelje in
dukcijske peči in za vertikalne 
livne stroje, za Diesel viličarje 
za livarno, za izdelavo vozil za 
prevoz glinice, za orodje za po- 
služevanje električnih peči, za 
ventilator in pogon ventilator
ja in drugo.

Delavski svet je odobril na 
tej seji nabavo 175 štiridelnih 
garderobnih omar, ki jih izde
luje Tovarna emajlirane poso
de v Celju. Stale bodo 6,400.000 
dinarjev. Iz uvoza je odobrena 
nabava delov za izdelavo ver
tikalnih livnih strojev za novo 
elektrolizo, ki bo stala nekaj 
nad 2,500.000 din. Za počitniški 
dom v Crikvenici je odobril de
lavski svet 1,451.000 din iz skla
da skupne porabe in 1,070.000 
dinarjev dotacij: nogometnemu 
klubu »Aluminij«, Kidričevo,
500.000 din, DPD »Svobodi« Ki
dričevo 300.000 din ter tovar
niškemu komiteju ZMS Kidri
čevo 270.000 din. Za potrebe 
podjetja je odobrena nabava 
projektorske glave za kinopro
jektor »Iskra« in enega usmer
jevalnika za kinoprojektor 
»Iskra«. Izdatek 420.000 din je 
odobren iz sklada skupne po
rabe za nabavo opreme za sam
ski dom. Ostalo so še manjši 
izdatki za tloris za stanovanj
ski blok, za popravilo v dvorani 
restavracije in za prevoze z 
avtobusi ob Titovi štafeti.

V zvezi s proizvodnjo je bilo 
prav zanimivo poročilo direk
torja inž. Franja Griinfelda 
delavskemu svetu o poteku 
rekonstrukcije in graditve 
elektrolize B. V njej je že od
14. junija 24 novomontiranih 
peči v poskusnem gretju in od 
28. junija nadaljnjih 24 novih 
peči. Po predvidevanjih bodo 
vse električne peči zgrajene do 
konca novembra 1963, rekon
strukcija glinice pa bo končana 
v oktobru 1963. Tekom rekon
strukcije glinice so bile prema
gane razne nepredvidene te
žave. Da bi se v bodoče tem 
izognili, je sklenil delavski svet 
centralno urejati vse spremem
be v načrtih za izvajanje re
konstrukcije oziroma v pogod
bah, ki so sklenjene v ta na
men. Rekonstrukcija livarne bo 
tudi morala biti končana v do
ločenem roku, da bo mogoče 
odlivati ves aluminij iz pove
čane proizvodnje.

Delavski svet je razpravljal 
tudi o proizvodnji v novi elek
trolizi in o zasedbi delovnih 
mest v obeh elektrolizah A in 
B. Centralni delavski svet je 
sklenil, da se razporedi za po
skusno dobo od 1. junija 1963

sedanjih  kapacitet proizvodnja 
nenehno rastla.

To zahtevno nalogo pa bo lah 
ko naš delovni ko lektiv  zadovo
ljivo izvedel le  ob ak tivnem  so
delovanju  vseh sub jek tivn ih  sil 
naše delovne organizacije, ob še 
večjem  osebnem zalaganju  pri 
delu, ob večji strokovnosti s le 
hernega člana in ob u v a jan ju  
sodobnih pripom očkov te r  teh 
ničnih izboljšav v proizvodnji.

. M. Z.

dalje 55 delavcev iz elektrolize 
A v elektrolizo B; s tem je na
men proučiti vpliv zmanjšanja 
delovne sile na proizvodnjo v 
elektrolizi A. Po zbranih ugoto
vitvah bodo popravljena pra
vila podjetja in pravilnik o de
litvi čistega dohodka in oseb
nih dohodkov ekonomske enote 
aluminija. Delavci, sproščeni v 
elektrolizi A, bodo premeščeni 
v elektrolizo B. Delovna mesta 
v novi elektrolizi bodo zasedena 
s temi in ostalimi delavci pc 
organizacijski shemi za novo 
elektrolizo.

Med organizacijske in ka
drovske odločitve delavskega 
sveta na tej seji spada imeno
vanje komisije za izdelavo ana
liz za pripravo na skrajšani de
lovni teden — na 42-urni teden. 
Za člane te komisije so ime
novani Anton Kurilič kot pred
sednik, kot člani pa inž. Franc 
Auer, inž. Franc Lejko, inž. Jo
že Operčkal, Albin Tomše, Mi
lan Longhino in Boris Solov- 
jev. Komisija je dobila nalogo 
takoj pričeti s pripravami ana
liz, pri čemer ji naj pomagajo 
službe podjetja s potrebnimi 
podatki.

Potrjena je še posebna komi
sija za sklepanje in odpovedo
vanje delovnih razmerij eko
nomske enote vzdrževalnih 
obratov. V njo so bili imeno
vani Franc Mesareč, Janez Lu
bej, Anton Klajnšek in Viktor 
Kmetec. Nadalje je potrjeno 
dodatno imenovanje Silve Zu
panič v komisijo za sklepanje 
in odpovedovanje delovnih raz
merij proračunske enote. V ka
drovskem oddelku je odobrena 
zasedba delovnega mesta refe
renta za analizo delovnih mest.

Na dnevnem redu je bilo tudi 
poročilo vodje izobraževalnega 
centra o zaključku in uspehih 
tečaja za nepismene. Upravni 
odbor je predlagal glede na 
ugotovitve izobraževalnega cen
tra svetom proizvajalcev eko
nomskih enot in proračunske 
enote, naj razpravljajo o nepis
menih na svojih delovnih pod
ročjih. Po zapustitvi osnovnih 
šol zanemarijo mnogi svoje 
osnovno znanje; nekateri poza
bijo celo pisati in slabo čitajo 
ter zdrknejo izpod minimalne 
meje pismenosti. Pri tem v to
varni ne more ostati; v njej je 
potrebna poleg umskih in fi
zičnih sposobnosti tudi primer
na pismenost. Med glavnimi na
logami tovarniškega izobraže
valnega centra bo tudi v bo
doče odprava nepismenosti.

V ostalem so bili na tej pet
urni seji sprejeti še sklepi v 
zvezi s potrdili za premestitve 
na lažje delo po priporočilu 
obratnega zdravnika, v zvezi s 
stanovanji tovarniških delavcev 
v Gradisovem naselju, v zvezi 
s predlogom 7-letnega perspek
tivnega plana podjetja in s stoj- 
ninami za železniške vagone ter 
v zvezi z vzroki, da prihaja do 
stojnin. J. V.

V gledališčih izpodrivajo ma
sivne, lesene stole moderni stoli 
z okvirjem iz aluminija. Firma 
»Inorca« v Kolumbiji je pove
čala proizvodnjo takšnih stolov 
za 300 °/n zaradi velikih naročil 
in ugotovitve naročnikov, da so 
uvoženi stoli iz aluminija mno
go dražji.

*

Pri starejših konstrukcijah 
avtomobilov Fiat je 3,75 % alu
minija, pri novejših, Fiat 1300 
in 1500, pa je že 34 kg alumi
nija.Na seji centralnega delavskega sveta

Delavski svet je rešil več 
važnih vprašanj



Rekonstrukcija okrata »linice
K ot je  članom  našega kolek

tiva znano, smo v zak ljučni fazi 
rekonstrukcije  ob rata  glinice za 
fazo 250 ton glinice dnevne p ro 
izvodnje, k a r  je sredn ja  zm oglji
vost ene serije  9 avtoklavov po 
kon tinu iranem  B ayer postopku.

Zato je  potrebno rek o n stru ira 
ti večino objektov, kot d rob il- 
nico, skladišče boksita, separaci
jo, filtrirn ico , ali pa zgraditi no
ve naprave, k o t so  ̂ m okri m li
ni, dek an tac ija  in  v rs ta  novih 
prizidkov ikot kom pletiran je od
nosno razširitev  obstoječih obra
tov, npr. dekarbonizaoija, bela 
filtrirn ica  in  devanadizacija.

G radbena in m ontažna dela so 
se pričela v letu  1961 in  se izva
ja jo  vzporedno brez večjih  p re
k in itev  ne glede na le tne čase 
odnosno vrem enske prilike. M no
ge skupine posam eznih pogonov 
so že predane v obratovanje in 
služijo izboljšani odnosno pove
čani proizvodnji glinice; tu  lah 
ko omenimo transportne  n ap ra 
ve, skladišča boksita, del mo
k rih  mlinov, serijo 9 avtoklavov 
po diskonitinuirnem B ayer po
stopku, skupino 7 dekan ta to rjev  
z vsem i pripadajočim i rezer
voarji, črpalkam i in cevovodi.

V tem  času so dela na rekon-

V Kidričevem 
rekonstruiramo, gradimo 

oziroma dograjujemo

Pogled na del objektov elektrolize A in B

Vsak
nove

dan starta j o
elektrolitske

P roizvodnja glinice in  alum i
n ija  dolgo ni zasedla odgovar
jajočega m esta v naši industriji 
k ljub  tem u, da smo na surovini 
— boksitu  zelo bogati. P red  
I. svetovno vojno po trošnja alu
m inija p r i  nas in v svetu  še zda
leč ni bila taka, kot je  po vojni. 
P ri nas smo boksit izvažali, gli
nice in  alum inija pa smo proiz
vajali m inim alne količine v 
glavnem  s tu jim  kapitalom .

Ze  pred  II. svetovno vojno in 
med samo vojno je proizvodnja 
alum inija v ¡svetu skokom a ¡na
raščala, v zvezi is tem  razum 
ljivo tud i potrošnja. Po končani 
vojni smo se tudi v  sedanjem  
K idričevem  lotili postavljenih  
tem eljev alum inijske industrije. 
Razum ljivo je, da prepreke, ki 
so nastale  leta 1947 s tem, da so 
odpadle osnovne ¡koncepcije za

V  •peci
Od 14. ju n ija  1963 dalje  v elek

trolizi B skoraj ini dneva, ko ne 
bi bilo za tam  zaposlenega nekaj 
novega, po svoje ¡zanimivega in 
razveseljivega za celotni kolek
tiv, p a  tud i z a  zunan ji svet.

Rast nove elektrolize je  k ljub  
vsem  svojim  posebnostim  za v 
njej ¡zaposlene — ni se jim  lah 
ko p rivad iti — nekaj novega, 
m odernega, tako glede n a  samo 
zgradbo in no tran jo  opremo, k a 
kor glede na ljudi, ki tam  oprav
lja jo  svoje naloge. Tudi v  elek
trolizi B so zbran i vestn i in  p re 
izkušeni, več le t v elektrolizi 
A zaposleni, po le tih  m lajši 
in  srednje s ta r i delavci te r  n ji
hovi predpostavljeni. Ce jih  po
gledate ob koncu dela, umite, 
urejene in preoblečene, ne bi 
mogli verje ti, da so to tis ti J a 
nezi, F ranci, Antoni, Jožeti, 
Lovri in  V iljem i itd., k i jih  v i
dite v delovnih oblekah, z za
ščitno kapo p ri elek tro litsk ih  pe
čeh, z velikim i znojnim i k ap lja 
m i po obrazu in  po prsih, ki vam  
prisrčno ¡stisnejo roko, p ri tem  
pa skrbno pazijo , d a  je  okrog 
n jih  vse v redu.

V ¡petek, 12. ju lija  1963, je bil 
p rav  tak  dan k o t vsi p rejšnji, 
v elektrolizi B pa vseeno neko
liko drugačen, poln novega dela 
in  novih skrbi.

V  kabini novega žerjava s 
francosko napravo za izvlačenje 
klinov se je  resno držal žerjav is t 
Drago Kovačič. Ze tre tji dan  je  
delal z novim žerjavom , k i p red 
stav lja  za elektrolizo novo te h 
nično pridobitev. O lajšuje pu 
ljen je  in ¡prestavljanje težkih 
anodnih klinov. O pravilo delav 
cev p ri tem  pa ni lahko. P o treb 
na je sta lna , Skrajna prisebnost, 
previdnost in spretnost p r i  delu 
ob močni vročini iz e lek tro lit
skih peči. V saka neprevidnost 
in nerodnost im a lahko težke po
sledice za zaposlene in  za pro
izvodnjo. Ivan  K ostanjevec, vod
ja  dvorane elektrolize B je  od 
začetka pogona elektrolize B 
med njim i. V elektrolizi A je 
pridobil dragocene izkušnje, saj 
je delal tudi tam  od začetka po
gona.

P ri pu ljen ju  klinov delajo  v 
I. ¡Skupini Tone Flajs, R udi L a
zar in  V iktor Svenšek, v II. sku
pini ¡pa Janez P išek, Lovro Jeza 
in V iljem  Turk. Anodne kline 
pulijo p ri pečeh, ki so določene 
za start, in  p ri pečeh, k i so v po
gonu. Ko je  ¡sneta spona p r i
trjenega klina, ga izpuli iz anode 
žerjav in  ga obdrži 2 do 3 m 
vstran  od peči v  zraku, da mu 
prvič eden izmed skupine s k lju 
čem odstrani nepotreben n a s ta 
vek. Anodni k lin  je sestavni del 
anode. Ko se skupno s p r itr 
jenim i k lin i anoda toliko spusti, 
da se približajo klini dovoljeni 
spodnji meji, jih  m orajo izpuliti 
¡z žerjavom , ki im a izvlakač za 
kline, in  jih  postaviti v ano- 
do ¡na najv išjo  gornjo mejo. S ku
pina, ki oprav lja  to delo, m ora 
dobro ¡poznati svoje delo na elek
tro litsk ih  pečeh in  razum eti po
m en anode in  razvrstitve klinov 
po anodi. Ro b arv i plinov iz ano
de m ora vedeti oceniti nevarnost 
vsak član skupine. Po barv i k li
na tud i lahko ugotovi, če je  peč 
pod klinom  v spoju. P lam en je 
nevaren za blizu zaposlenega, 
spoj p a  je  nevaren  za katodni 
del peči. K olikor puljenj klinov, 
toliko je različnih nevarnosti, 
toliko plam enov, to likokrat za 
žari v  obraz in  se močno skadi.

V novi elektrolizi B so spravili 
do petka, 12. ju lija  1963, v  s ta r t  
že 12 peči, v tednu  dni jih  bo še 
36 itd. V saka anoda im a po 26 
klinov. V izm eni jih  izpulijo in 
p ritrd ijo  nazaj na anode okrog 
100.

P ri s ta rtan ju  peči pravijo , da 
je to n jen  'krst, saj nalijejo  vanjo 
iz lonca za prevažanje tekočega 
krio lita ali alum inija, k i ga p ri
nese do ¡peči žerjav, nad 2000 kg 
tekočega kriolita, ki so ga vzeli 
iz že istartanih peči za s ta rt nove 
peči. L eta in  le ta  strežejo lju d 
je  tako 160 pečem. T ukaj p ro
izvedeni alum inij še m ora po
tem  v livarno, k je r  dobi svojo 
končno obliko, ki jo rab i trg.

E lektroliza B je k ljub  vsem  
svojim  nevarnostim  v  pogonu 
p ri ljudeh, ki ¡so v njej zaposleni, 
in v  celotnem  kolektivu deležna

posebne pozornosti. Za n je  je kot 
za družino k rušna peč, saj 
oprav lja  v  proizvodnji alum inija 
važno ¡delo.

STROKOVNI KOLEGIJ SE 
SESTAJA TRIKRAT 

TEDENSKO
Strokovni kolegij, ki je posve

tovalni organ in ga sestavljajo 
skupno ¡z ¡direktorjem inž. Fra- 
njoni Griinfeldom vodje sek
torjev inž. Stane Tonejc, Milan 
Longhino, Branko Mlinarič, Mar
jan Bizovičar in Mirko Zupanič, 
pri reševanju vprašanj proiz
vodnje pa tudi vodje ekonom
skih enot inž. Franc Auer, inž. 
Franc Lajko, inž. Jože Operčkal 
in Albin Tomše, se redno sestaja 
ob ponedeljkih, sredah in pet
kih ob 8. uri. Posvetovanja vodi 
sam direktor.

Na tovrstnih posvetovanjih 
obravnava kolegij tekoče pro
bleme in jih tudi sproti rešuje 
ali pa daje za njihovo rešitev 
navodila in smernice. Kolegij 
obravnava prav tako predloge, 
ki jih rešujejo organi upravlja
nja z izdajo ustreznih sklepov. 
Večkrat obravnava kolegij pro
bleme, za katere • je potrebno 
predhodno zbrati podatke ali pa 
razčistiti različna pojmovanja 
za najboljšo rešitev zamotanih 
problemov.

V zadnjem času imajo na po
svetovanjih strokovnega kolegi
ja prednost vprašanja, ki so v 
zvezi z rekonstrukcijo in proiz
vodnjo ¡ter v zvezi z obratova
njem rekonstruiranih obratov 
in nove elektrolize.

Poleg važnih tehničnih vpra
šanj je potrebno večkrat rešiti 
tudi vprašanja strokovne zased
be delovnih mesit, ki zahtevajo 
orl ljudi skrajno občutljivost za 
pravilno delovanje vseh postro
jenj, saj je od njih odvisna ne
motena proizvodnja.

Strokovni kolegij se je vedno 
potrudil najti najboljšo rešitev 
za vsa vprašanja ali pa pred
log, ki so ga potrdili, organi 
upravljanja, in je sikrbel za pra
vilno izvajanje sprejetih skle
pov. M. Z.

kidričevski bazen, to je  predelo
vati istrske in balatonske bok
site, niso mogle vp livati na našo 
izgradnjo, saj imamo jugoslo
vanskih  boksitov zadosti, a lum i
nij pa rabim o doma in ga bomo 
lahko vedno izvažali. Tako smo 
z velikim i napori izgradili, d a 
nes lahko rečemo delno, pred 
8 leti tovarno glinice in  alum i
nija; »delno« smemo reči zato, 
ker je  že danes skoraj dogra
jena druga taka tovarna. V K i
dričevem  nam reč rek o n stru ira 
mo in gradim o, ozirom a dogra
jujem o.

Novi del tovarne za proizvod
njo alum inija gradim o. V začet
ku je  bila predvidena izgradnja 
elektrolize za proizvodnjo 20.000 
ton alum inija  letno. Pozneje je 
bilo to povečano na 22.000 ton 
letno.

Osnovni načrti za izgradnjo
50.000 am penskih peči, ka terih  
bo 160 ozirom a 176, iso dobav
ljen i od firm e Pechiney iz F ra n 
cije. G radbene načrte  je  po pod
lagah om enjene firm e izdelal 
»Slovenija-projekt« L jubljana, 
gradnjo  samo pa izvaja g radbe
no podjetje  »Gradis«.

Železni del elek tro litsk ih  peči 
izdeluje »Metalna« M aribor, vse 
alum inijaste  odlitke, ki so po
trebni za tokovodnike na pečeh, 
je  vlila livarna naše tovarne, 
alum inijevo pločevino za re -  
fleksible p a  je  izdelala Tovarna 
m etaln ih  polizdelkov »Impol«.

P halna  m asa in katodni bloki 
so nabavljeni iz uvoza, zalivanje 
katodnih blokov pa vrši pomožni 
obrat elektrolize hale »A«. A nod- 
no maso izdeluje tovarna anodne 
mase v pod je tju  iz uvoženega 
petrolkoksa in katranske smole, 
dobavljene iz Lukavca.

Dvižni m ehanizm i so za 80 peči 
nabavljeni iz uvoza, za ostalih  80 
peči pa jih  je  izdelalo podjetje 
»Metalac« iz Čakovca.

M ontaže same smo se lotili 
spomladi letošnjega le ta. Večji 
del m ontaže izvaja strojno v zd r
ževanje podjetja, tako celokupno 
strojno montažo, obzidavo in 
phanje katod. Drugi, večji proiz
vajalec del na m ontaži je  Elek- 
trom ontaža, ki opravlja vso a lu 
m inijsko varjenje. Poleg ome-

strukciji glinice v  največ jem  
razm ahu. Istočasno so v tek u  
večje faze m ontaže, vzporedno 
se izvajajo g radbena dela, s tro j
na m ontaža nap rav  in  cevovo
dov, izolacijska dela, e lek tro in - 
sta lacijska dela, oprem ljajo  se 
kom andne dvorane; dela se na 
avtom atski regulaciji pogona ob 
istočasnem  obratovan ju  v  isti 
dvorani, k a jti proizvodnja g lin i
ce ob vsem  tem  delu ne sm e p a 
sti. •

Na koordinacijskih se jah  p ri 
tehničnem  d irek to rju  tovarne so 
ostre borbe predstavnikov vseh 
izvajalcev del za vsak teden, za 
vsak dan, da bi se dan  vk ljuč i
tve v pogon čimbolj približal. 
Sodelovanje in  koordinacija de
la vseh izvajalcev je  odločilnega 
pom ena za sk rajšan je  rokov 
m ontažnih del.

Na tem  m estu naj omenimo 
kolektive podjetij, na ram en ih  
ka terih  sloni najtežje brem e te 
ga ¡pospešenega dela, npr. E lek 
tro industrije  in splošne m ontaže 
M aribor (3000 ton vgrajen ih  k o n 
strukcij, 24.000 m dolžinskih ce
vovodov), »Metalne« M aribor 
(1800 ton vgrajen ih  in  p red e la
nih konstrukcij), »M onterja«, 
D ravograd (14 000 m 2 izoliranih  
površin), »Gradisa« M aribor, K o
v inarske Krško, »Atmosa« M a
ribor, P leskarja  P tu j, »E lektro- 
signala« L jub ljana kakor tu d i 
člane našega kolektiva, zlasti EE 
vzdrževalnih obratov.

S tega m esta apeliram o na še 
boljše sodelovanje vseh navede
nih kolektivov in n jihovega 
strdkovnega osebja, da bi vložili 
največje napore za čim prejšnje 
dokončanje rekonstrukcije  ob ra
ta  glinice na fazi 250 ton dnev
ne proizvodnje.

Šr. J.
SODOBNA UPORABNOST 

ALUMINIJA 
po svetu

Na Škotskem, na obali »Nova 
Scotia«, ščitijo prebivalstvo že 
od 1954. leta dalje pred nevih
tami in pred peskom z alumini
jem prevlečene kolibe. Alumi
nij je prestal tam težko preiz
kušnjo, saj so predtem elemen
tarne neprilike razbile skoraj 
vsa poslopja. Dobro se je obne
sel in je še sedaj, v 9. letu, v 
brezhibnem stanju.

njen ih  je  več m an jših  izva ja l
cev montaže, vendar ne m anj 
važnih; Elektrokovin-ar iz P tu ja  
izvaja m ontažo električne in s ta 
lacije za luč in  moč, »M etalna« 
pa m ontažo žerjavov. P ri m on
taži in  izdelavi sodeluje več kot 
10 podjetij.

Vsa dela se izvajajo z naglim  
tem pom  kakor na m ontaži tako 
na izdelavi vseh po trebnih  do
datn ih  naprav  in  tran sp o rtn ih  
sredstev.

Za odgovarjajoče povečanje 
proizvodnje alum inija se do
g ra ju je  tudi livarno, k je r se bo 
ves alum inij, proizveden v elek
trolizi, predelal v odgovarjajoče 
form ate za predelavo.

R ezultati tega ogrom nega dela 
in vloženih investicij bodo v id 
ni že letos, saj m oram o stav iti 
v pogon do konca leta vse peči, 
k ar pomeni podvojitev sedanje 
proizvodnje alum inija.

If

Nova zgradba elektrolize B v gradnji



VSO POZORNOST 
DELOVNIM LJUDEM

V naši tovarni in  v drugih 
večjih  tovarnah  pa tud i v m an j
ših podjetjih  tem elji kadrovska 
politika na osnovnih načelih, in 
sicer, da pridobiva strokovno 
sposobne, zdrave in  družbeno 
politično razgledane ljud i n a  de
lovna m esta v vseh ekonom skih 
in proizvodnih enotah, da jih  
razporeja na odgovarjajoče delo 
in da jih  podpira v n jihovih  že
ljah  in  prizadevanjih , da bi do
segli potrebno specializacijo za 
uspešno oprav ljan je svojih na
log, ki zahtevajo um ske in  fi
zične sposobnosti.

Dosedanji uspehi s tega pod
ročja po trju jejo , d a  doslej ni b i
lo p ri nas s kadrovsko politiko 
in s  kadrovsko službo nepotreb
nih težav, ker je  upoštevala 
konkretne problem e in  naloge, 
ki so bile pred  njo v realizaciji 
proizvodnih nalog. N ajvažnejše 
je p r i  vsem, da je  za kad re  do
volj pozornosti p red  njihovim  
sprejemom, ob sprejem u in po 
zaposlitvi. K dor se je  odločil za 
zaposlitev v naši tovarni, se več 
ali m anj zaveda, da želi p riti v 
veliko, moderno urejeno tovar
no, v prizadeven kolektiv, v 
skupnost 'ljudi s podeželja in iz 
mesta, ki so se posvetili delu v 
barvn i m etalurgiji z namenom, 
da bi si z uspehi na delovnih 
m estih  in z nagrado za tru d  u re 
dili sodobnim razm eram  p ri
m erno življenje.

V glavnem  pa je  potrebno p ri
znati, da tvori naš kolektiv 7- 
k ra t več delavcev kot je  usluž
bencev in  da so iz delavskih in 
km ečkih družin, iz m est in vasi 
te r  naselij, iz bližnjih  in odda
ljen ih  krajev. Čim prestopijo 
prag  našega kolektiva oziroma 
tovarne, so naši delavci in  usluž
benci, člani našega kolektiva, 
enako spoštovani in  dragoceni 
za veliko skupnost delovnih lju 
di naše domovine, ki izpolnjuje
jo s svojim um skim  in fizičnim 
naporom  proizvodne in  ostale 
naloge. Od n jih  je  najbolj od
visno izkoriščanje kapacitet n a
ših strojev in  vzdrževanje d ra 
gocenih m odernih naprav  ter 
strojev, ki opravljajo  delo brez 
tru d a  in h itre je  te r  boljše kot 
to zmore sam človek. L jud je  pri 
nas niso samo delavci, temveč 
tud i nosilci delavskega samo
uprav ljan ja . Naš novi tehnološki 
proces proizvodnje zahteva tudi 
posebne in specializirane kadre 
oziroma pravega industrijskega 
delavca.

Glede na izšolanost in  stro
kovno sposobnost kadrov je po
trebno poudariti, da smo si vsa 
le ta  prizadevali čimbolj usposo
biti člane našega kolektiva za 
proizvodni proces. P red  nam i je 
b ila odgovorna naloga p riti do 
potrebnega števila v išjih  in sred
n jih  strokovnih kadrov in omo
gočiti k ad ru  z osnovno in nižjo 
izobrazbo razvoj m ed službova
njem . Z veseljem  lahko ugoto
vimo, da je v  tovarn i že več de
lavcev z ustrezajočo strokovno 
izobrazbo, da je  na vsakega 4. 
kvalificiranega delavca eden v i
soko kvalificiran, na dva pol- 
kvalificirana je  eden kvalifici
ran  in je na vsakega nekvalifi
ciranega delavca več kot eden 
polkvalificiran delavec. Tudi 
razm erje m ed visoko strokovni
mi tehničnim i k ad ri se je  bistve
no spremenilo. V večini so na 
delovnih m estih  tehnično spo
sobni kadri z odgovarjajočo 
strokovno izobrazbo in so kos 
nalogam, ki so dnevno pred n ji
mi.

Čeprav smo nared ili velik ko
rak  naprej tudi v strokovnem  
razvoju, nam  strokovne analize 
izšolanih kadrov kažejo, in na
loge v proizvodnji, da prehiteva 
tehnični razvoj v  naši tovarni 
p ritok  šolanih kadrov in  ni čud
no, če je  več prostih  delovnih 
mest, ki čakajo tud i na absol
ven te  raznih visokih, v išjih  in 
sredn jih  strokovnih šol.

S politiko štipendiran ja red 
n ih  študentov bo dosegla tovar
na določeno število potrebnih 
strokovnih  sodelavcev, ne bo pa 
v celoti izpolnjena vrzel. Vse do
tlej bodo m orale oprav ljati stro 

kovna dela delovne moči, k i ni
so imele prilike doseči zah teva
ne strokovne izobrazbe, pač pa 
so si z m arljiv im  in vestnim  de
lom pridobile izkušnje za uspeš
no oprav ljan je svojega dela v 
našem  podjetju.

Po dosedanjih  izkušnjah nam 
m anjka največ strokovnih moči z 
visoko, višjo in srednjo  strokov
no izobrazbo. Tovarna štipendira 
21 rednih  študentov na visokih 
in  srednjih  šolah. Od tega bi jih  
m oralo d ip lom irati v le tu  1963 
enajst. Vrzeli m ašijo izredni slu
šatelji iz kolektiva, ki jih  je  47. 
Od teh  je  ena če trtina  v višjih  
šolah, ostali pa v srednjih. Letos 
je  končailo štud ije na srednjih  
šolah 8 izrednih slušateljev, lani 
pa 9.

P rav  važno je vprašanje, kako 
bi strokovno napredovali naši 
delavci, ko se sprem inja in  do

polnjuje tehnološki proces p ro
izvodnje, predvsem  na glinici in 
tudi na alum iniju. M oderna p ro
izvodnja zahteva strokovno 
usposobljene kadre. Naši delav
ci si tud i sam i želijo strokovno 
napredovati. Skrb za n je  so po
verili organi u p rav ljan ja  naše 
tovarne izobraževalnem u centru  
in ostalim  strokovnim  delavcem  
te r kadrovski službi v tovarni. 
Lani in letos je  obiskovala raz
ne tečaje in  sem inarje le ena 
če trtina  vseh, ki so potrebni 
strokovnega izpopolnjevanja.

Iz kem ijske in kovinske stroke 
je opravljalo  izpite v izobraže
valnem  cen tru  nad 100 delav
cev raznih  strokovnih stopenj, 
k a r  je  vsekakor korak dalje  tu 
di na tem  področju. Potrebno je  
priznati, d a  kažejo tudi p rak tič 
ne sposobnosti delavci brez 
ustrezajoče kvalifikacije, k a te 

rim  pa dolgujem o več pozorno
sti, da se bodo specializirali za 
posamezna delovna m esta. Med 
prizadevnim i delavci, ki so se 
zanim ali za strokovno izobrazbo, 
so tudi taki, ki jim  ni m ar, da 
bi si pridobili ustrezajoče zna
n je in s tem  več doprinašaii v 
izvrševanju  proizvodnih in osta
lih  nalog našega delovnega ko
lektiva.

Specializirane delavce, p red 
delavce in m ojstre za proces 
proizvodnje bo m oralo dati p red 
vsem šolanje v izobraževalnem  
centru. Sedaj p rim an jku jejo  to 
varn i specializirani delavci, kot 
npr. elektrolizerji, g liničarji, li
varji itd. Po teh  po trebah bo

m oral b iti sestavljen učni pro
gram  za tečaje in  sem inarje  v 
IC. D osedanji program  že za
ostaja za zahtevam i in nalogami, 
ki so v perspektiv i p red  nami.

Po vsem  prednjem  se vidi, da 
še čakajo kadrovsko službo 
mnoge nove naloge. M orala jih  
bo uspešno opraviti skupno z 
ostalim i službam i v  tovarni. Sele. 
ko 'bodo zasedena vsa potrebna, 
po shem i o zasedbi delovnih 
m est p redvidena delavna m esta 
z ustreznim i strokovnim i kadri, 
bomo lahko rekli, da sta bila 
kadrovska služba in izobraževal
ni center sposobna izvršiti n a 
loge n a  področju kadrovske po
litike. S. J.

Danski visokošolci 
na ogledu nase tovarne

Visokošoloi tehniške fakultete 
iz Aarhusa na Danskem, ki je 
drugo dansko najveoje mesto z
290.000 prebivalci in leži ob 
vzhodni obali Jutlandije, so si

Avtomatizacija v kemični 
industriji - zahteva

modeme tehnikeKemična industrija se loči 
istotako kot sorodna industrija 
zemeljskih olj že čisto zunanje 
od ostale industrije po tem, ker 
se njeni procesi vrše večinoma 
v zaprtih sistemih. V tovarnah 
kemične industrije vidi obisko
valec razen nekaj strojev, ki se 
vrte, praktično le rezervoarje, 
posode, kolone in cevovode in 
je le redko kdaj viden predmet 
dela.

Iz navedenega lahko sklepa
mo, da lahko kontroliramo in 
reguliramo kemične procese le 
indirektno z napravami in in
strumenti, ki nam jih nudi me
rilna tehnika.

Transportnih problemov — 
kot npr. v metalurgiji — ni, 
ker se izvajajo v večini prime
rov vsi transporti tekočih ali 
plinastih snovi po ceveh, osta
lih snovi pa s transportnimi 
traki.

Zato je razumljivo, da je bila 
kemična industrija odvisna v 
svojem širjenju in naraščanju 
že od vsega začetka od merilne 
in regulacijske tehnike, ki jo je 
razvijala in s tem odprla pot 
avtomatizaciji; prav industrija 
nafte je bila tista kemična in
dustrija, pri kateri so nastali 
prvi zarodki avtomatizacije.

V svojem naglem razvoju v 
zadnjih desetletjih je kemična 
industrija forsirano uvajala ra
cionalizacije proizvodnih pro
cesov in s tem kvantitativno po
večanje proizvodnje ter je pre
šla iz diskontinuiranih proce
sov na kontinuirane. Raciona
lizacija mehanizacije pa zahte
va precizne merne in regulirne 
naprave, brez katerih si ne mo
remo zamisliti modernega ke
mijskega obrata.

V starih obratih je bilo malo 
mernih in regulirnih aparatov 
ter so bili postavljeni na licu 
mesta, t. j. ob napravah, ki so 
zahtevale ročno regulacijo.

Prehod na moderne obrate je 
potekal v dveh oblikah: v po
večanju naprav in v prehodu 
od šaržiranja na tekoče pol
njenje.

Pri zmernem povečanju apa
ratur raste na splošno proiz
vodnja hitreje kot investicijski 
stroški za povečanje naprav.

Ce pa obrat postopoma raste, 
postane nepregleden pri dolo
čeni velikosti s svojimi razme
tanimi merilnimi in kontrolni
mi organi.

Pri povečanem številu potreb
nih mest za merjenje in regu
lacijo neprimerno porastejo 
stroški za nabavo merilnih na
prav, kakor tudi število osebja. 
Zato se centralizirajo moderne 
naprave za merjenje in regu
lacijo s precizno prenosno teh
niko v merilnih dvoranah in 
omogočajo meritve in regula
cijo na daljavo, poleg tega pa 
izpolnjujejo signalne in kon

trolne naprave to opremo in 
omogočajo kontrolo najbolj ob
čutljivih mest.

Z uporabo merne in regulirne 
tehnike dosežemo znižanje po
trebnega personala na minimum 
in ti ljudje samo skrbijo in 
nadzirajo izpolnjevanje predpi
sanih nalog. Današnji razvoj 
tehnike instrumentov je omo
gočil že take natančnosti, ki za
dostujejo vsem potrebam v ke
mični industriji. Opremljena s 
takimi napravami je ta indu
strija sposobna poleg poveča
nja proizvodnje tudi boljše iz
koristiti surovine, energijo in 
povečati kvaliteto proizvodov.

Naraščajoča avtomatizacija je 
z druge strani povzročila ostre 
diskusije o tem, ali ne bo ravno 
ona povzročila socialnih nepri- 
lik s tem, da bo odvzela ljudem 
delo.

Če to strokovno analiziramo, 
povzroči uvajanje avtomatiza
cije zmanjšanje naporov delov
nega človeka, odvzem čisto ma- 
nuelnega dela in mu s tem omo
goči tako delo, ki odgovarja 
človeku (homo sapiens).

Vsekakor pa zahteva uvaja
nje avtomatizacije višjo kvali
fikacijo delavcev. Avtomatiza
cija zahteva in bo vedno bolj 
zahtevala, da se iz tako rekoč 
nestrokovnega delavca razvije 
delavec v višje kvalificiranega,

ker bo človek, ki bo nadzoro
val avtomatizirane naprave, mo
ral brezpogojno dobro poznati 
kemijsko-fizikalne pojave v 
tehnološkem procesu proizvod
nje.

Potrebno je pravočasno teme
ljito poučiti celotno obratno 
osebje o mernih in regulirnih 
instrumentih, kakšne kontrole 
so stalno potrebne na regula
cijskih aparatih itd. S tem bo
do že vnaprej odpadle mnoge 
neprilike v obratovanju.

Naslednja faza v razvoju av
tomatizacije v kemični indu
striji in deloma tudi v alumi
nijski je vpeljava elektronskih 
možganov tako imenovanih 
komputerjev, ki so omogočili 
npr. v jeklarnah in tovarnah 
avtomobilov velikih industria
liziranih držav ogromen napre
dek v produktivnosti in pro
dukciji.

Pri tej najnovejši tehniki do
bivajo avtomatizirani stroji po
gonska navodila potom magne
tofonskih trakov ali pa potom 
luknjastih kartic oziroma tra
kov, kar se v žargonu pravi ko
dirati. Ta kodirana navodila 
predela analizator, ki jih po
tem predaja odgovarjajočim 
strojem ali pa celemu sistemu, 
ki nato popolnoma avtomatsko 
izvršujejo navodila.

Isti način avtomatizacije so

ogledali 2. julija 1963 pod vod
stvom Janeza Sukiča in Franca 
Vrliča in njihovih dveh inženir
jev obrate v naši 'tovarni. Zani
mali so se za delovanje naprav, 
za proizvodnjo aluminija, stro
kovno izobraževanje naših ka
drov in drugo.

Enaka skupina 31 študentov iz 
te visoke šole je bila tukaj na 
obisku že poleti 1959. leta. Vsako 
leto prireja tehnikam iz Aarhu
sa z diplomanti študijsko poto
vanje v inozemstvo. Letos so 
pripotovali v Jugoslavijo in so 
si ogledali Idrijo, Postojno, Opa
tijo, Zagreb, Kidričevo in Mari
bor.

uvedla velika podjetja tudi v 
pisarnah. Nekaj primerov naj 
ilustrira samo delček možnosti, 
ki jih daje avtomatizacija v 
skrajšanju časa:

Neka velika zavarovalna 
družba s tremi elektronskimi 
možgani obvlada izračun 700.000 
premij mesečno, izpiše račune 
in vse podlage za notranje ob
račune. Neka amerikanska to
varna avtomobilov je z uvedbo 
teh strojev avtomatizirala npr. 
popolno izdelavo 6-cilindričnih 
blokov in je reducirala s tem 
potrebni čas za en blok od 
9 ur na 15 minut.

Pred nekaj leti je bilo možno 
uvajati avtomatizacijo le fi
nančno močnim podjetjem, da
nes pa jo lahko uvajajo že tudi 
srednja in manjša podjetja z 
ozirom na množico novih in 
cenejših naprav na polju avto
matizacije.

Razumljivo je, da mora sle
herno podjetje, ki hoče iti v 
korak s časom, prevzemati vse 
tehnične novosti, ki mu omo
gočajo znižanje stroškov proiz
vodnje in s tem ugodnejši po
ložaj na trgu.

Inž. Boris Gorup

Centralna merilna in regulacijska dvorana



Delovna vnema
odvisna od zdravstvenega stanja

O bratna am bulan ta, k i je  v se
stavu Z dravstvenega dom a K i
dričevo, je  nedvom no del zelo 
važne socialno-zdravstvene služ
be v to v a rn i glinice in alum inija  
»Boris Kidrič« K idričevo. N jeno 
dosedanje k u ra tiv n o  (zdravilno) 
in  preventivno (varovalno) delo 
je  že v  k ra tk em  času po u s ta 
novitvi am bulan te pred  8 leti 
opravičilo n jen  obstoj In p o tr
dilo, da služi nam enu, ki ga je 
narekovala skrb  za zd rav je d e 
lovnega človeka, njegova p rav i
ca do zdravniške pomoči in 
zdrav ljen ja ne glede na to, ali 
je-zbolel v službi ali izven nje. 
S svojim i dosedanjim i uspehi in  
bodočimi nalogam i te r  n ač rti 
p redstav lja  važen del zd ravstve
ne službe tud i na območju, s k a 
terega so člani kolektiva.

Za kolektiv  iz tovarne oprav
lja jo  zdravnik, m edicinska se
stra, 4 bolničarke ob ratne  am bu
lan te  po 4 u re  ku ra tivne  in  po 2 
u r i p reventivne službe ob sode
lovanju  in pomoči Z d ravstvene
ga dom a Kidričevo, ki im a u re 
jeno sledečo specialistično služ
bo: rentgenološko, to tem istično, 
ginekološko in  pediatrično, p a  
tud i ob sodelovanju s speciali
stičnim i službam i v P tu ju  in  
M ariboru.

Bo zbranih podatkih  in  ana li
zah o delu obratne am bulante se 
nazorno vidi, da dobiva n jena 
služba vedno jasnejšo  sliko o 
zdravstvenem  s tan ju  celotnega 
kolbktiva. V 1961. in  1962. le tu  
sta p rišla  na vsakega zaposlene
ga po 2 prva in  skoraj po š tirje  
drugi pregledi, n a  d rugi stran i 
pa povedo ti podatki, da je b ila  
lani vsakem u delavcu 5 -k ra t po
trebna p rva pomoč, pred lan i pa 
9-krat.

S talež bolnih je  Ibil lansko le 
to n iž ji (4,3 %>) kot v  le tih  1959 
(4,72®/#), 1960 (4,75%) to  1961 
(4,66 «/#). Zanim iva pa je  zlasti 
slika o izgubi delovnih dn i vsled 
nezgod in obolenj, k i po trju je , 
da je  bilo 1962. le ta  m anjše šte 
vilo nesreč (338), bolnikov (1668) 
in izgubljenih delovnih dni 
(2006) kot 1961. leta, ko je  bilo 
420 nesreč in  2056 izgubljenih 
delovnih dni.

Med kura tivn im i posegi je  v 
obratn i am bulan ti najpogostejše 
obvezovanje poškodb in ran  to 
da jan je  injekcij, saj p ride  na 
vsakega zaposlenega po 5 obve- 
zovanj (8874) in  skoraj po 1 
in jekcija  (1435). Med ostalim i 
storitvam i so na j pogostejše RR, 
SR, otoskopija, obsevanje in  im o
bilizacija te r  incizija, m anj pa 
ostalih  storitev, ko t npr. izp iran je 
oči (76), ušes (69), IPK  obdela
va, sponk an j e in  drugo. Med 
obolenji, ki zahtevajo opera ti
ven poseg, je  največ operacij 
m andljev (9), operacij v nosu (7), 
operacij slepiča (5), m anj pa je  
operacij razjed  n a  želodcu, kile, 
operacij na koži, očeh, am putacij 
prstov itd. Na operacije odhaja
jo bolniki v p tu jsko ali m aribor
sko bolnišnico.

K ot p re jšn ja  le ta  so bile tudi 
lani m ed 17 skupinam i obolelosti 
najpogostejše poškodbe na de
lu, poškodbe izven dela, na poti 
na delo in z dela, prehladi, v n e t
je  gornjih in  spodnjih  dihaln ih  
poti, vne tje  želodčno- črevesnega 
aparata , lokom otornega' apa
ra ta  (kosti to  gibal), kože in 
podkožja, gripa te r  revm atizem . 
Iz le ta  v leto se  m en ju je  n jih  
število in odstotek obolelih. V 
glavnem  p a  je  ugotovljeno, da 
je zdravstveno stan je  delovnih 
ljud i v  kolektivu v  norm alnih 
m ejah, enako p a  tud i število  
obolenj in ostalo glede na štev i
lo zaposlenih.

Zelo velikega pom ena za k o 
lek tiv  tovarne je  p reven tivna 
služba, ki začne s p rv im i p re 
gledi ob sprejem u v  službo. Ti 
pregledi predstav lja jo  osnovo 
pri pravilnem  razvrščan ju  ljud i 
na delovna m esta in  začetno os
novo za nadaljn je  redne p re 
glede. Letno je  p regledanih  ob 
nastopu službe nad 100 ljudi, pe
riodično p a  okrog 1000, p red 
vsem iz elektrolize, s tro jn ih  de
lavnic glinice in  iz glinice III.

Tudi s periodičnim i pregledi je 
ugotovljeno, da ne obstajajo za

delovne lju d i iz kolektiva n e 
varnosti tkzv. poklicnih obolenj 
in da obolenja sploh ne presega
jo norm aln ih  m eja. M orebitne 
anom alije obravnavam o s po
močjo ostalih  specialističnih 
služb.

Izkušnje iz p re jšn jih  le t zn a t
no vplivajo na program  n ad a lj
n jega dopolnjevanj a k u ra tiv n e  in 
preventivne službe v obratn i 
am bulanti, k a r  je  tudi najbolj 
razvidno iz p rogram a zdravstve
nega varstv a  te r  ku rativnega in 
preventivnega dela obratne  am 
bu lan te in  Zdravstvenega doma 
v K idričevem  za le tošn je leto. 
Med novim i in najvažnej Šimi 
deli so v letošnjem  le tu  po n a 
vedenem  program u ugotovitve, 
analize in  ocenitve fizikaln ih  in 
kem ičnih fak to rjev  delovnega 
okolja na približno 300 delovnih 
mestih. Za to delo je  potrebno 
sodelovanje s  strokovnjak i iz 
zavoda za zdravstveno varstvo 
M aribor. N am en je  tu d i proučiti

psiho-fiziološke lastnosti, k i jih  
zahtevajo delovna mesta, te r  oce
n iti stopnjo  obrem enjenosti te 
lesne ak tivnosti p ri delu. Po 
vsem  tem  bodo še periodični 
pregledi, ki jih  bo opravila 3- 
članska kom isija. Poleg tega je 
še v letošnjem  n ač rtu  fluorogra- 
firan je , p regled  san ita rn ih  p ro 
storov, občasne kontro le san i- 
tarno-h ig ienskega režim a, kon
tro la  o u p o rab ljan ju  zaščitnih 
sredstev, po trebna desinfekcija, 
desinsekcija in  deratizacija  ter 
ostalo, k a r  je  potrebno za varo 
van je  zd rav ja  članstva ko lek ti
va.

Po bežnem  pregledu dela to 
s ta n ja  zdravstvene službe v naši 
tovarn i lahko  trdim o, da ta  služ
ba ne zaosta ja  za razvojem  to 
varne, am pak gre z n jo  v korak, 
saj se zaveda nalog v zvezi z 
vedno večjo zahtevo, d a  m ora 
im eti m oderna industrija  v  svo
ji razvojni stopnji odgovarjajoče 
delavce. N jihova delovna vne
ma tem elji predvsem  na trd 
nem  zdravstvenem  stan ju , v  k a 
terem  se zrcalijo  njegovi lastni 
odnosi do svojega zd rav ja in 
uspeh vseh služb v podjetju , ki 
jim  pom agajo varovati zdravje.

O bratna am bulan ta 
Kidričevo

NEREŠENI PROBLEMI
in

Hiter ekonomski in družbeni 
razvoj industrije odpira celo 
vrsto problemov in jih postavlja 
pred kolektiv ter išče njihovo 
hitro in ugodno rešitev. Zato so 
gospodarska podjetja začela 
uvajati v tovarne socialno delo, 
ki je v sestavu kadrovsko so
cialnega sektorja.

Socialno delo v podjetju so 
vse dejavnosti, ki pomagajo člo
veku, da si olajša svoj lastni 
položaj, da pride do vseh mož
nosti, ki mu jih nudi družba in 
da sam polnovredno sodeluje v 
življenju. Ta služba je koristna 
in potrebna. Priznanje socialne-, 
ga dela ima svoje temelje v re
zultatih svojega dela, v strokov
nih analizah in predlogih za re
ševanje določenih vprašanj.

Naloge socialnega delavca, ki 
opravlja to delo, so sledeče:

— pomaga človeku kot po- 
edincu ali pa grupi k bolj
ši prilagoditvi družbi, po
sebno pa življenju in delu 
v tovarni;

— z neposrednim in osebnim 
sodelovanjem z delovnim 
človekom pomaga rešiti 
vse tiste življenjske težave 
in skrbi, ki bi mogle nega
tivno vplivati na njegovo 
delovno sposobnost, elan in 
s tem tudi na proizvodnjo 
dela;

— skrbi, da se delavcem omo
goči čim pravilneje izkori
stiti prosti čas, tako dnev
ni kot tedenski in letin 
oddih.

Praksa je namreč pokazala, 
da ima ravno vprašanje rekrea
cije m pravilne organizacije od
mora velik vpliv na regenera

cijo delavčevih moči in zdravja. 
Karakteristično za delo social
nega delavca je sodelovanje z 
vsemi družbeno političnimi or
ganizacijami, sindikatom in 
obratnim zdravnikom; samo na 
ta način se lahko izdela skupen 
plan in program dela.

Nerešeni socialni problemi 
lahko imajo za podjetje neljube 
posledice, ki se odražajo v 
zmanjšani produktivnosti dela, 
veliki fluktuaciji delavcev, sla
bih medsebojnih odnosih, veli
kih izostankih z dela in po
dobno.

Socialno delo v industriji je 
še mlada služba, vendar je v 
naši tovarni dosegla že lepe re
zultate. Začeli smo s sistemat
sko obdelavo problemov delov
nih invalidov in prizadetih de
lavcev, ki zaradi bolezni ne do
sežejo normalnega delovnega 
učinka. Invalidsko pokojninska 
komisija sodeluje z okrajnim so
cialnim zavodom v Mariboru in 
se sestaja najmanj enkrat me
sečno. Komisija išče na osnovi 
medicinske in socialne dokumen
tacije nova delovna mesta, ki 
bodo ustrezala njihovi delovni 
sposobnosti in ne bodo škodljiva 
za njihovo zdravje.

S podrobno analizo vseh teh 
problemov bodo člani našega 
kolektiva spoznali potom »Alu
minija«, našega glasila, vso pro
blematiko, s katero se bo v bo
doče stalno bavila socialna služ
ba v naši tovarni, obenem pa 
bodo spoznali najboljše rešitve, 
ki jih je našla socialna služba 
ob sodelovanju z organi uprav
ljanja in službami v podjetju.

A. G.

Obiskovalcem tovarne tolmači tov. Selan posebnosti proizvodnje 
glinice in aluminija

Koristno izobraževanje 
zaposlenih

Izobraževanje v podjetjih je 
že precej star in razširjen način 
izpopolnjevanja Bili so to va
jenci, ki so si na delovnem mestu 
pridobivali praktična znanja, 
včasih tudi še starejši delavci 
in nižji vodilni kadri. Železniška 
in poštna podjetja so že zelo 
zgodaj usposabljala strokovne 
kadre za svoje potrebe v lastnih 
strokovnih šolah. To so bile izo
braževalne ustanove, ki so vzga
jale specialiste, ker so se v njih 
pripravljali kadri le za lastne 
potrebe. Tudi v ostalih industrij
skih podjetjih so lastniki spo
znali, da je znanje, ki ga imajo 
novosprejeti strokovnjaki, nujno 
potrebno, a v večini primerov 
ni do voljno za določeno podjetje 
oziroma obrat. S kratkim dopol
nilnim izpopolnjevanjem je stro
kovnjak dosegel v določeni pa
nogi tako stopnjo znanja, da je 
bil priznan kot specialist za to 
področje. Koristi od tega sta 
imela oba: delodajalec in delo
jemalec — prvi seveda precej 
več in zaradi tega je bil pri
pravljen finančno podpreti in z 
ostalimi ugodnostmi skrajšati 
dobo specializacije, da jo je lah
ko čimprej koristil. Ta način 
strokovnega izpopolnjevanja v 
podjetjih se je vedno bolj raz
vijal in v industrijsko razvitih 
deželah dosegel neverjeten raz
mah. Ponekod so šli celo tako 
daleč, da so v podjetjih ustano
vili lastne strokovne šole od po
klicnih do fakultet, ki so imele 
ves poudarek na specializaciji 
podjetja. Posebno močno se je 
ta način izpopolnjevanja razvil 
med zadnjo svetovno vojno, ko 
je bila potreba po strokovnih 
kadrih zelo velika, a čas za izo
braževanje pa kratek. Programi 
in tempo izobraževanja v pod
jetjih so prilagojeni zahtevam in 
specializaciji določenega pod
jetja.

Takoj po vojni so tudi pri nas 
nastopile raizne poklicne šole, ki

Letni oddih članov kolektiva
Naše podjetje je med drugim  

poskrbelo tud i za le tn i oddih čla
nov kolektiva to njihovih svo j
cev s tem, d a  je  kupilo lasten 
počitniški dom v Crikvenici s 
kapaciteto  65 ležišč.

V letošnjem  le tu  znaša dnevna 
oskrba za člana kolektiva 1093 
din, za o troke do 10 let starosti 
pa 900 din. Od tega zneska p la
čajo člani kolektiva 593 din, za 
otroke do 10 le t p a  400 dto, osta
lo p a  regresira  podjetje. V n a
šem počitniškem  dom u lahko le
tu jejo  tudi nečlani kolektiva, če 
dom ni zaseden z naše stran i; za 
nečlane znaša dneva oskrba 
1300 din, za otroke do 10 le t s ta 
rosti pa 900 dto.

Počitniški dom je odprt v  ča
su od 1. m aja  do 30. septem bra. 
Želja pod je tja  je, kakor tudi 
vseh ostalih organov, da bi od
šlo čimveč članov kolektiva na 
svoj dopust, d a  bi se z n jega v r 
nili spočiti in  z večjim i uspehi 
delali na svojih delovnih mestih.

Žal pa m oram o ugotoviti, da se
take rek reacije  in  ugodnosti, ki 
jih  nudi podjetje  v te  nam ene, 
poslužuje le malo število  članov 
kolektiva.

Naš počitniški dom im a gle
de n a  število zaposlenih zelo niz
ko kapaciteto, vendar k ljub  te 
mu niso v  nobenem  m esecu za
sedena vsa  ležišča. Vzroki, da je 
tem u tako, so znani. N aše pod
je tje  zaposluje v glavnem  de
lavce iz bližnje okolice in  veči
na teh  poseduje nekaj lastne 
zem lje in porabijo  svoj dopust 
za delo doma. T isti delavci pa, 
ki stanujejo  na podeželju to  n i
m ajo lastnega prem oženja, so še 
tud i vedno več ali m anj pod 
vplivom km etov ali sorodnikov 
in pri n jih  preživijo dopust te r  
p ri n jih  delajo. Veliko pa je  tudi 
članov kolektiva, ki se enostav
no ne m orejo odločiti za oddih 
na m orju, k e r  še za dopust niso 
nikoli bili drugod ko t doma. Iz 
prakse vemo, da želi delavec, ki

se je en k ra t odločil za dopust 
izven domačega okolja, potem  
vsako leto ponovno na letn i od
dih po principu letovanja, k a r  je 
zelo pozitivno in  koristno za n je
ga samega kakor tudi za njego
vo družino.

Vsled tega še enkra t vabim o 
vse člane kolektiva, na j se čim
prej p rijav ijo  za letni oddih v 
našem počitniškem  domu.

P. E.

V Južni Afriki so v modi ci
garete s posebnim filtrom pa
tenta E. Mareja. Filter je iz 
aluminijske cevke, v kateri je 
osem membran iz aluminijske 
folije. Štiri membrane so pre
luknjane, ostale pa imajo na- 
rezljan rob. Folije iz aluminija 
odtegnejo dimu smolo. Ta last
nik patenta je skonstruiral raz
ne filtre za industrijske na
mene.

so bile v sklopu podjetij IKŠ 
(industrijsko-kovinarska šola), 
ŽIŠ (železniško-industrijska šo
la), ŠUG — (šola učencev v go
spodarstvu) ipd. Pozneje so sicer 
te šole postale samostojni za
vodi in vzgajajo kadre širokih 
poklicev za podjetja različnih, 
a sorodnih panog.

Nekatera večja podjetja so o 
izobraževanju strokovnih ka
drov resno razmišljala in pričela 
tudi z delom na tem področju. 
Tako so našitajali prvi oddelki 
za strokovno izpopolnjevanje v 
podjetjih, iz teh so se razvili 
izobraževalni centri, ki delajo 
izključno iza podjetje. Pobude s 
strani podjetij so bile ponekod 
slabe ali prepočasne glede na 
pomen to važnost strokovnega 
izpopolnjevanja. Šele po spre
jetju resolucije o izobraževanju 
strokovnih kadrov, ki jo je spre
jela Zvezna ljudska skupščina 
dne 4. junija 1960, so podjetja 
pri nas začela v širšem obsegu 
ustanavljati izobraževalne cen
tre.

Naloga izobraževalnih centrov 
v podjetjih je, da izpopolnjujejo 
vse zaposlene za njihova delov
na mesta. Prav tako je naloga 
centrov, da pomagajo vsem, ki 
se za potrebe podjetja izpopol
njuje.!0 izven lastnega podjetja 
bodisi doma ali v tujini. Metode, 
katerih se poslužujejo izobraže
valni centri pri svojem delu, so 
tečaji, predavanja, seminarji, 
predvajanja filmov, razne de
monstracije in ekskurzije. Pri 
tem zajemajo teoretično razlago 
in praktično priučevanje na de
lovnem mestu. Uspehi izobraže
valnega centra so odvisni od 
mnogih činiteljev. Zelo važno je, 
kakšen odnos imajo do izobra
ževalnih centrov organi delav
skega samoupravljanja in upra
ve podjetij in kolikšno pomoč 
jim nudijo. Da bodb izobraže
valni centri popolnoma zadostili 
potrebam in namenu, je nujno, 
da imajo podjetja izdelane plane 
potreb strokovnega kadra in to 
kratkoročne in dolgoročne. Pla
niranje kadrov pa je možno le, 
če so na razpolago točni opisi 
delovnih mest in če so izdelani 
profili za posamezna delovna 
mesta. Že danes bi morali pri
pravljati strokovne kadre, ki 
bodo potrebni šele čez nekaj let, 
ko bodo nekateri strokovni de
lavci, ki so z dolgoletnim delom 
in študijem postali pravi specia
listi v svoji stroki, šli v zaslu
ženi pokoj. Organi samouprav
ljanja bodo morali poskrbeti, da 
se posveti prav tolikšno skrb za 
strokovnjaka kot za stroj. Inve
sticije, naložene v izobraževanje 
in izpopolnjevanje, se bogato 
obrestujejo in to za posameznika 
kot za družbo.

DS našega podjetja je na svo
ji seji dne 26. jan. 1960 sprejel 
sklep o ustanovitvi Izobraževal
nega centra podjetja, kateri bo 
moral skupaj z ostalimi služba
mi opravljati to zahtevno to od
govorno nalogo na področju 
strokovnega in družbeno-poli- 
‘tičnega izpopolnjevanja.

F. V.



Tudi v Kidričevem so volitve 
dobro potekle

Minule volitve odbornikov 
občinske skupščine in poslan
cev republiške in zvezne' skup
ščine so bile z vsemi pripra
vami, razpoloženjem in s samo 
udeležbo na voliščih nekakšna 
preizkušnja stopnje družbene 
zavesti delovnih ljudi iz našega 
kolektiva, na drugi strani pa 
preizkušnja iznajdljivosti in 
sposobnosti političnih organiza
cij v tovarni za pravilne poli
tične in tehnične priprave za 
izvedbo volitev.

Značilna za obojne volitve je

ČLANI NAŠEGA KOLEKTIVA, 
POSLANCI V SKUPŠČINI IN 
ZBORIH SKUPŠČINE SRS IN 

SFRJ
JANEZ SUKIČ V REPUBLI
ŠKEM ODBORU ZA DRUŽBE

NO NADZORSTVO
Na 1. seji skupščine SRS in 

njenih zborov 25. junija 1963 v 
Ljubljani so bili izvoljeni med 
drugim vsi stalni skupščinski 
odbori in komisije.

Med stalne skupne organe 
skupščine spada tudi odbor za 
družbeno nadzorstvo. Za člana 
tega odbora je bil med drugimi 
izvoljen tudi Janez Sukič, repu
bliški poslanec, član našega ko
lektiva.

Odbor za družbeno nadzor
stvo bo obravnaval splošna 
vprašanja dela in družbene od
govornosti družbeno političnih 
skupnosti v republiki ter o de
lovnih in drugih organizacijah 
in njihovih organov v zvezi z 
razpolaganjem z družbenimi 
sredstvi in z delitvijo dohodka 
ter v zvezi z načinom izvrševa
nja pravic in dolžnosti teh or
ganov in organizacij.

Pri uresničevanju družbenega 
nadzorstva sodeluje odbor z or
gani samoupravljanja ter vpli
va na razvijanje osebne in ko
lektivne odgovornosti in socia
lističnih norm v odnosih pri 
uresničevanju samoupravljanja, 
v poslovanju in razpolaganju 
z družbenimi sredstvi, zlasti pa 
glede uresničevanja načela jav
nosti pri delu.

Začasni poslovnik skupščine 
SRS zagotavlja v poglavju o 
pravicah in dolžnostih poslan
cev takšen delokrog, da jih lah
ko zmagujejo in v redu oprav
ljajo.

IVO TUŠEK, ČLAN KOMI
SIJE PROSVETNO-KUL- 

TURNEGA ZBORA
Novoizvoljeni član prosvetno- 

kulturnega zbora skupščine SRS 
Ivo Tušek je bil na seji pro- 
svetno-kultumega zbora dne
25. junija 1963 izvoljen za člana 
7-članske komisije za pripravo 
predloga stalnega poslovnika 
prosvetno-kulturnega zbora.

Na predlog te komisije je bil 
25. junija na skupni seji vseh 
skupščinskih zborov sprejet za
časni poslovnik, ki obsega 12 
poglavij s 112 členi na 27 pisa
nih straneh.

Prosvetno-kulturni zbor lahko 
v okviru svojega delovnega 
področja samostojno obravnava 
vprašanja v zvezi z izvrševa
njem zakonov in drugih skup
ščinskih aktov ter druga vpra
šanja, ki so skupnega pomena 
za delovne in druge samouprav
ne organizacije in delovne 
skupnosti s področja prosvetno- 
kulturnega zbora, da se uskla
dijo njihovi medsebojni odnosi 
in razvija sodelovanje med 
njimi. Prosvetno-kulturni zbor 
ima pravico samostojno dajati 
priporočila delovnim in drugim 
samoupravnim organizacijam in 
državnim organom o vpraša
njih, ki jih samostojno obrav
nava po prejšnjem odstavku. 
Ima pa tudi pravico obravna
vati predlog zakona, družbene
ga plana, proračuna ali drugo 
vprašanje s področja drugega 
zbora in dati glede takega pred
loga ali vprašanja pristojnemu 
zboru svoje mnenje, če posega 
predlog oziroma vprašanje tudi 
v delovno področje prosvetno- 
kulturnega zbora.

ugotovitev, da so dobili kandi
dati na njih ob visoki udeležbi 
volilcev visok odstotek glasov 
za mesta v naših predstavniških 
organih. V kolektivu imamo od
bornike in poslance, višje in 
visoko kvalificirane delavce in 
eno odbornico. Njihove izkuš
nje v proizvodnji in delavskem 
samoupravljanju bodo koristne 
za delo skupščin in zborov in 
za reševanje zamotanih in nuj
nih družbenih problemov.

Tako imamo sedaj v občin
ski skupščini kot odbornike 
inž. Franca Auerja, Roziko 
Klančnik, Rajka Lajha in Al
bina Tomšeta, v republiški 
skupščini Janeza Sukiča, v pro- 
svetno-kulturnem zboru repu
bliške skupščine Ivana Tušeka 
ter v gospodarskem zboru zvez
ne skupščine Simona Pešca. To 
pomeni, da bo naš kolektiv v 
vseh predstavniških organih 
dobro zastopan, na drugi strani 
pa da bodo izkušnje našega ko
lektiva v bodoče koristile zelo 
širokemu področju, kjer bodo 
delali novoizvoljeni. Ostali po
slanci bodo prav gotovo z zani
manjem poslušali predloge in 
pobude teh članov našega ko
lektiva.

Glede samih priprav na vo
litve in na dosežene volilne re
zultate lahko z veseljem ugo
tovimo, da so opravile svojo 
nalogo organizacije ZKS, SZDL, 
sindikalne podružnice in ZMS 
v občini Ptuj in v naši tovarni

V nedeljo, 7. julija 1963, je 
bila v Ptuju v Narodnem domu 
ustanovna konferenca občinske
ga sindikata industrije in rudar
stva, kateremu pripada tudi 
naša sindikalna organizacija. Na 
njej je obrazložil sindikalni 
funkcionar tov. Simon Pešec na
men .združenja strokovnih sindi
katov lin pomen nove okrepitve 
vloge sindikatov ter njihovega 
vpliva na sodobno gibanje v go
spodarstvu.

Po tolmačenjih na tej konfe
renci so narekovale reorganiza
cijo in spremembo delovnih me
tod v sindikatih: vsebina nove 
ustave, vedno večje materialne 
osnove delavskega samouprav
ljanja, vedno večja pooblastila 
delovnih kolektivov, da samo
stojno razpolagajo s čistim do
hodkom in da samostojneje de
lijo osebne dohodke. Spremembo 
delovnih metod sindikatov je 
narekoval tudi prehod družbe
nih služb na dohodek in delitev 
pt> delu, izenačevanje delovnih 
ljudi v družbenih .službah z de
lovnimi ljudmi iz gospodarstva, 
enako pa tudi vedno večja druž- 
beno-politična vloga, ekonomske 
možnosti komun in več vplivnih 
činiteiljev.

Ustanovna konferenca občin
skega sindikata industrije in ru
darstva pomeni začetek organi
zacijske, materialne in kadrov
ske krepitve ter prilagajanja 
novi notranji strukturi sindikata 
v občini.

S tem je tudi izpolnjena vrzel, 
ki se je čutila pri vsem doseda
njem obravnavanju problemov 
na konferencah po posameznih 
gospodarskih panogah.

Pri strokovnih sindikalnih od
borih bodo omogočile nove or
ganizacijske oblike hitrejšo kre
pitev neposredne demokracije 
delavskega in družbenega samo
upravljanja, materialne osnove 
in krepitev samostojnih delov
nih kolektivov pri odločanju o 
delitvi ustvarjenega dohodka v 
gospodarskih organizacijah v 
občini.

V občinskem sindikatu indu
strije je združenih 9 gospodar
skih organizacij s 3715 zaposle
nimi delavci. Naša sindikalna 
organizacija predstavlja v tem 
združenju najmočnejšega člana.

V ostalem je bila na konfe
renci razprava o problematiki

skupno z volilnimi komisijami 
in da ni bilo političnih niti teh
ničnih zadržkov pri samih vo
litvah.

Ob volitvah je bila v obrav
navi na zborih obširna proble
matika občanov, ki je pokazala, 
da bo potrebna tudi v bodoče 
vsa občutljivost za prošnje in 
pritožbe občanov, za njihovo 
hitrejše reševanje in za pogo
stejša srečanja z novoizvolje
nimi, ki bodo odgovarjali obča
nom na razna vprašanja in jim 
tolmačili vsebino dela skupščin.

Novoizvoljene odbornike in 
poslance čaka odgovorno delo 
v skupščinah, pa tudi mnogi 
osebni in pismeni predlogi in 
pobude občanov jim bodo vzele 
precej časa.

Volilci smo prepričani, da 
bodo vsi svoje naloge vestno in 
uspešno opravljali in da bo 
ostalo dobro zapisano ime na
šega kolektiva tudi pri pred
stavniških organih glede na 
delo naših novoizvoljenih od
bornikov in poslancev.

Te volitve nam potrjujejo še 
eno in sicer, da imajo naše po
litične in strokovne organizaci
je v svojih vrstah članstvo, ki 
si je s svojim delom v službi 
in s svojim političnim ter stro
kovnim udejstvovanjem v pro
stem času pridobilo ugled širše 
javnosti, ki jim je dala ob vo
litvah svoj glas za mesto v ob
činski, republiški in zvezni 
skupščini. M. Z.

industrije v ptujski občini, in 
so bili sprejeti predlogi za bo
doče odpravljanje težav na tem 
področju, ki zavirajo proizvod
njo. Po poročilu in razpravah 
sprejeti sklepi in priporočila so 
potrdili, da mora pričeti novo
ustanovljeno združenje z resnim 
delom.

Na plenarni seji po konferenci 
9. julija 1963 je bil tov. Simon 
Pešec izvoljen za predsednika 
občinskega sindikata industrije 
in rudarstva pri občinskem sin
dikalnem svetu v Ptuju.

ZASNOVE NADALJNJEGA  
RAZVOJA TGD

(Nadaljevanje s 1. strani)
V prašanje je, kako velike k a 

pacitete je  potrebno še postaviti. 
Dognano je, da so tovarne glini
ce tem  ren tab ilne j še, čim večjo 
kapaciteto  imajo. Računajoč s 
tem, pa tudi z zunanjim  trgom  
in lastn im i potrebam i za proiz
vodnjo alum in ija  te r  seveda — 
ne n a  zadnjem  m estu — s fi
nančnim i sredstvi, k i bodo na 
razpolago, se nehote vsilju je  
sklep, da je  etapno razširjan je  
tovarne glinice neizbežno in to 
tako, da bi b ila  v  le tu  1966 pove
čana proizvodna zm ogljivost na 
400 ton glinice na dan, v letu  
1970 pa že na 600 ton glinice na 
dan.^ Le tako povečanje bi n a 
m reč omogočilo ohranitev  zuna
njega trga  in povečanje proiz
vodnje alum inija za nadaljn jih
25.000 ton.

M isliti moramo tud i n a  to, da 
se bomo m orali posvetiti delni 
finalizaciji naše proizvodnje s 
tem, da uvedemo proizvodnjo 
polizdelkov, in  to a l-ž ice  in al- 
trakov  po sistem u kon tinu irane
ga v livan ja  in v a ljan ja  iz teko
čega alum inija, k ar bistveno 
zm anjšuje proizvodne stroške v  
prim erjav i s sedanjim  zastare
lim  načinom  proizvodnje.

Mislim, da so to  osnovne nalo
ge, ki nas čakajo v  prihodnjih  
sedm ih letih, in se ne bom  spu
ščal v obravnavanje m anjših  ob
jektov, k i so v zvezi z že n a 
štetim i več ali m anj nu jn i in 
ekonomsko in teresantni.

Poudariti pa moram , da bo re 
alizacija takega razvoja te rja la

U stanovljen strokovni 
sindikat

Na prvi seji občinskega zbora

Iz organizacij ZKS
Po programu dela, ki ga je 

izdelala ideološka komisija, je 
sprejel tovarniški komite ZKS 
na seji 28. marca 1963 nekatere 
točke s sedanjimi, najvažnej
šimi nalogami. Med njimi je iz
delava analize o izvršitvi pol
letnega plana gospodarskega 
poslovanja podjetja in analiza 
o uspehih politične šole ter o 
idejno političnem izobraževanju 
v štirih organizacijah ZKS v 
tovarni.

Na seji komiteja 28. junija 
1963 je bilo ocenjeno delo nad 
110 članov organizacij ZKS iz 
tovarne v političnem aktivu, v 
krajevnih štabih, v volilnih ko
misijah in pri specialnih zadol
žitvah ob volitvah kot uspešno 
tako glede na same politične in 
tehnične priprave na volitve 
kot glede na samo razpoloženje 
ob volitvah in na volilne rezul
tate. Člani iz tovarniških orga
nizacij ZKS so bili v krajevnih 
štabih pri Lovrencu, na Haj

dini in na Ptujski gori, kjer so 
skupno s krajevnimi političnimi 
funkcionarji in z volilnimi ko
misijami uspešno opravili med 
volilci naloge, kar so potrdili 
sami volilni rezultati.

Na seji 28. junija 1963 je bil 
potrjen odgovor tovarniškemu 
komiteju v Lozovcu v zvezi s 
člankom v »Vjesniku« z dne
21. februarja 1963, v katerem je 
imenovani komite pojasnjeval 
svoje stališče glede cen za gli
nico in za aluminijske legure, 
ki pa ni v skladu z dejanskim 
stanjem. Naš tovarniški komite 
je pojasnil imenovanemu komi
teju v dveh pismih, da bo mo
ral svoje članstvo in javnost 
pravilno informirati o navede
nih problemih.

Na prihodnjih sestankih bodo 
razpravljale osnovne organiza
cije v tovarni o vsebini skle
pov V. plenuma CK ZKJ.

N o v o z a p o s le n i  - 
e la n i  S Z D L

Lansko leto se je  tud i v tovar
ni v K idričevem  praktično obču
tilo, da se zlasti m lajši ljud je  na 
podeželju zanim ajo za to, kako 
skrbijo v tem  ali drugem  kolek
tivu za svoje zaposlene. K olikor 
ugodnejše glasove slišijo, toliko 
lažje se potem  odločijo za zapo
slitev v takšn ih  kolektivih in  to
liko bolj se potrudijo  p r i vsem, 
da bi sigurno dobili zaprošeno 
delovno mesto.

Ob važnih fak torjih , ki so po
trebni za sprejem  v službo, 
predvsem  strokovni izobrazbi in 
zdravju, je  razveseljiva ugotovi
tev o sodelovanju reflektantov 
na službo v naši tovarn i v poli
tičnih organizacijah, k a r  izkaže
jo s potrdili o članstvu v organi
zaciji SZDL. P red  leti je  bilo v 
tovarni le 41 °/o zaposlenih čla-

STATUT ŽE V DELU
( N a d a l j e v a n je  s 1 s t r a n i )

odvisnosti, bo upravičeno zaslu
žil oceno dobro sestavljenega 
statuta, saj bo tudi najboljše 
merilo za uspehe kolektiva in 
vsakega njegovega člana.

Predvidoma bo tekst za te
meljna načela statuta gotov že 
do 1. avgusta 1963. Ko ga bo 
sprejela komisija, bo prišel na 
vrsto osnutek določil statuta 
glede ekonomike in organizacije 
podjetja, nato pa še ostali dve 
poglavji.

velika finančna sredstva, k i si 
jih  bomo m orali zagotoviti iz 
družbenih investicijsk ih  skladov, 
pri tem  ipa še krepko  sodelovati 
z lastno udeležbo. Zato moramo 
vedno paziti vsi in povsod na 
način našega dela in  gospodar
jenja, k i m ora b iti tako, da bo 
stalno omogočalo dovolj sred
stev, da ¡bo delavec p lačan po 
uspehu in  da bo obenem tudi 
dovolj sredstev, potrebnih  za n a
daljn ji razvoj podjetja .

M arjan  Bizovičar

nov SZDL, lansko leto pa 
predložili še 104 n a  novo sp re
je ti člani SZDL legitim acije ali 
potrd ila o članstvu.

Vsem u tem u ne bi smeli p ri
pisovati golega form alizm a ali 
preračunljivosti na škodo orga
nizacije SZDL, am pak le  spozna
n je  m arsikogar, da je SZDL 
m nogočlanska in vplivna politič
na organizacija v naši skupnosti 
in da njeno priporočilo mnogo 
pomeni tud i p ri sprejem u v ko
lektiv. To je  p ri m arsikom u p r 
vi ko rak  k sodelovanju v orga
nizaciji SZDL. Mnogi se resno 
Vključijo v delo n a  terenu , k je r 
živijo, nekateri pa ostanejo samo 
člani in plačujejo članarino, 
odobravajo in  tudi izvajajo sk le
pe odborov organizacij, podpira
jo n jihove akcije in  svetujejo 
ljudem , naj se po trud ijo  do od
bornikov SZDL po nasvete, p r i
poročila in  drugo. N ekateri od
bori dobro skrbijo za članstvo 
svojih organizacij, dobro organi
zirajo delo, sestanke, posvetova
n ja  in razprave, zain teresirajo  
svoje članstvo za razne problem e 
in  prav ilno  ocenjujejo uspehe 
svojega dela. Tam zna članstvo 
ceniti skupno delo in  tud i ugled 
organizacije SZDL.

V tovarn i glinice in alum inija 
je  sedaj nad 1500 članov SZDL. 
Večina jih  je  včlanjenih  v  k ra 
jih  bivanja. Doslej sicer ni bilo 
mogoče drugače ugotavljati, k a 
ko so tl člani tu  ali tam  aktivni, 
kot po njihovem  pozitivnem  za
držanju  v kolektivu. K je r se o r
ganizacije SZDL zavedajo svo
jih  nalog, tam  ni težko ugoto
viti, kateri člani našega ko lek ti
va so zavestni in ak tivn i člani 
SZDL in ka teri tem  organizaci
jam  mnogo ne koristijo. Žal je 
še navada, da se zaprejo ljud je 
po ureditv i svojih življenjskih 
prilik, ob lastnem  prizadevanju  
in ob pomoči političnih organi
zacij, v svoj krog in jih  sploh 
več ne zanima, s kakšnim i pro
blemi se bav ijo  ostali, ki jim  še 
ni uspelo dobiti zaposlitve v in 
dustriji in drugod.

Organizacija SZDL v K idriče-
(Nadaljevanje nai 7. strani)



S k rb  s a  rek rea c ijo
S skrb jo  za rekreacijo  (razve

drilo, oddih, odmor) delovnih 
ljud i v  številno tako  m očnih ko 
lektivih, kot je  naš v K idriče
vem, se bavijo v vseh in d u strij
sko razv itih  deželah ne glede na 
družbeno ured itev  in  so že do
segli zlasti v socialističnih deže
lah  različne uspehe, ki se o d ra
žajo zlasti v  zdrav ju , delovni 
moči in  delovni vnem i svojih 
ljudi.

R ekreacija je  eno izmed važ
n ih  vprašan j kom isije za šport 
in  rekreacijo  p ri sind ikaln i o r
ganizaciji v naši tovarn i. Že od 
začetka svojega dela je  m orala 
kom isija upoštevati poseben se
stav  našega kolektiva, da je  la h 
ko analizirala, kom u je  rek re a 
cija najbolj po trebna in  kakšne 
oblike so možne v našem  ko lek
tiv u  in  v Kidričevem .

Za člane kolektiva, ki delajo 
fizično v  tovarn i in  doma, je res 
potreben predvsem  oddih in  od
m or te r  razvedrilo, da' bi si lah 
ko ponovno pridobili več novih 
moči, kot jih  dnevno izčrpavajo. 
Mnogi izmed n jih  so zlasti v ča 
su km etijsk ih  opravil, gradbenih  
in  drugih  del stalno p reu tru jen i, 
mnogi zelo pogostom a ali p a  ko 
nanese prilika. Vsi skupaj se n i
ti m ed letn im  dopustom  p rav  ne 
odpočijejo. N ekatere sili k  tem u 
skrb  za družino ali za u reditev  
živ ljenjskih  razm er, pomoč s ta r
šem in sorodnikom  ali pa mož
nost za dodatnim  n atu ra ln im  ali 
denarn im  dohodkom. Za n je  
skrb  kom isije za rekreacijo  tako  
dolgo ne bo dosti pom enila, do
k le r ne bo predstav lja lo  za n jih  
sam e dragocenosti njihovo živ
ljen je  in  zdravje. To ni n am en je
no sam o p rip rav ljan ju  udob
nega živ ljen ja m lajši generaciji. 
Vsak delovni človek bi m oral b i
ti za dnevno delo v  tovarn i do
volj spočit, m očan in  razpoložen, 
čeprav m u ne bi delo vsak  dan  
izčrpavalo  moči, z lasti ne tam , 
k je r bodo večino dela opravili 
m oderni stroji. K ljub  tem u ne 
sm e in  n e  m ore kom isija  mimo 
njih, am pak m ora iskati in  n a jti 
oblike, da bo tu d i n jim  rek rea 
cija dosegljiva.

V ostalem  delu kolektiva pa 
nas ta ja  vprašan je  prilik  za 
dnevno fizično u tru jenost, za 
dnevno krep itev  m ladega orga
nizm a po službi, v  p rostem  času. 
Za ta  del kolektiva, predvsem  za 
m ladino, je  športno udejstvova
n je  neprecenljivega pomena,

P resk rba delavcev v tovarn i z 
okrepčili in z osvežujočim i p ija 
čami, zlasti v  tako veliki tovarni, 
kot je  ta  v K idričevem , je  p rav  
gotovo ena izmed važnih  skrbi 
za zdrav je kolektiva. Ta skrb  je 
vodila do u red itve bifeja, k i si 
bo m oral prizadevati izpolniti 
naloge, ki jih  oprav ljajo  po pod
je tjih  delavske kuhinje. V saka 
po svoje sk rb i za člane kolek
tiva, nekatere s toplim i m alica
mi, druge tud i s  kosili ali pa sa
mo s hladnim  prigrizkom  in z 
brezalkoholnim i pijačam i.

Bife v  K idričevem , k i im a 
prostore v san ita rn i zgradbi, za
posluje 5 oseb. Vodi ga Said 
Musič; p rodaja lk i sta Ivanka 
H avlas in  S tan k a  L ipar, b laga j
n ičarka Ivica Koprivec, p ri 
kuh an ju  m leka te r  čaja, v tkzv. 
čajarni, H eda Šum ar. Bife je 
odprt od 7.30 do 11.30 in  od 13.

NOVO ZAPOSLENI ČLANI 
SZDL

vem  je našla svoje m esto in  im a 
delovni program . N jen glas in  
njeno delo se upoštevata p ri p r i
reditvah, p ri razn ih  gospodar
skih, kultu rno-prosvetn ih , so
cialnih, zdravstvenih in  ostalih 
razpravah  in  akcijah. Za otroško 
igrišče, za osemletko, za popra
vilo kino dvorane in za zgradi
tev bazena je  dala koristne po
bude in  predloge te r  je  tudi n je 
no članstvo sodelovalo pri vseh 
akcijah. V sestranska aktivnost 
SZDL v naselju  mnogo prispeva 
k ugledu SZDL v tovarni.

zlasti če želimo, da b i ostali de
lovni ljud je  v industrijsk ih  s re 
diščih in  v  m estih  zdravi in 
krepki, odporni in u trjen i, ne p a  
m ehkužni in  občutljivi za vsak 
prepih.

S indikalna kom isija za šport 
in rekreacijo  je  prevzela pod 
svoje okrilje  sledeče sekcije: no
gomet, odbojko, nam izni tenis, 
s tre ljan je  in  drugo. V zdrževanje 
teh  športn ih  panog po sekcijah 
im a dvojni nam en, in  sicer z v a 
jam i obdržati v  kondiciji svoje 
članstvo, potem  p a  s tekm ovanji

Novourejeno letno (kopališče v 
Kidričevem bo letos najpozneje 
do občinskega praznika, t. j. do 
8. avgusta 1963, usposobljeno za 
kopanje in bo odtlej odprto ves 
dan. S tem bo za vselej rešen 
problem poletnega kopanja za 
otroke in odrasle ter odpravlje
na nevarnost kožnih bolezni za
radi kopanja otrok v raznih po
tokih, v gramoznici in drugod.

Iniciativo za ureditev in raz
širitev nekdanjega kopalnega 
provizorija v sodobno letno ko
pališče je prevzela Stanovanj
ska skupnost v Kidričevem. V 
lastni režiji se je lotila dela. 
Vodstvo del sta prevzela Franc 
Kranjc, predsednik skupnosti, in 
Janko Kranjc. Skupno z ostali
mi si prizadevata, da bi bilo ko
pališče čimprej gotovo.

K 'potrebnim finančnim sred
stvom je prispeval kolektiv to
varne 3,400.000 din namenskih 
sredstev, občina Ptuj 1,000.000 
dinarjev, sami stanovalci iz Ki
dričevega pa so prispevali v 
denarju nekaj nad 400.000 din. 
Z delom so podprli graditev ko
pališča stanovalci iz naselja, de
lavci gradbenega podjetja »Dra
va«, »Gradisa« in drugih pod
jetij, ki so na montaži v Kidri
čevem, ter člani organizacij iz 
naselja. Prekopanih premet an ih 
in prevoženih je bilo nad 1250 m3 
izemlje in prepeljanega 320 m3 
gramoza ter 140 m3 debelega ka
menja.

Pred in med akcijo so oblju
bili člani organizacij, zlasti mla
dina in stanovalci iz naselja, 
nad 4600 prostovoljnih delovnih 
ur. Dejansko je doslej opravlje
nih le 52 °/o delovnih ur. Na dol
gu jih je ostalo 48 %. Pionirji

do 15. ure, ob nedeljah  pa od 8. 
do 10. ure. Vse potrebno nabav
lja  bife od trgovskih podjetij iz 
P tu ja  in  iz M aribora: m esne iz
delke, konzervirano zelenjavo, 
drobno pecivo, k ruh, 'bonbone, 
cigarete itd., kair pač delavci že
lijo. Mleko in kava sta  za delav
ce nekaterih  oddelkov preven
tivna hrana. S tem a oskrbuje to 
varna upravičence. Doslej ni b i
lo mogoče zadovoljiti vseh ljud i 
z izbiro jestvin. Posebnih želja 
ni glede drobnega peciva, pač pa 
glede m esnih in  m lečnih izdel
kov. P redvsem  pogrešajo mnogi 
jogurt. V pritožno knjigo, k i visi 
na zidu p r i b lagajni, so vpisali 
člani kolektiva nekaj pripomb, 
in sicer glede časa, ki ga porabi 
vsakdo pri čakanju  na blok pri 
vplačilu in  pozneje p ri prevze
mu živil, potem  glede pravilnega 
ravnan ja  z mesnim i izdelki v 
vročih dneh in  končno glede več
je  izbire živil.

V sekakor ostane še dalje  od
prto  vp rašan je  toplih  obrokov 
za malico. Tega vprašan ja  ne bo 
mogoče rešiti vse dotlej, dokler 
ne bodo dali sami delavci svojih 
prijav  za topel obrok. Po p rija 
vah bo mogoče ugotoviti število 
potrebnih  dnevnih obrokov, do
ločiti n jih  ceno te r  organizirati 
tekoče p rip rav ljan je  in  razdelje
van je obrokov v  času, ki je  do
ločen za malice.

Šele po rezu lta tih  ankete se 
bodo lahko s tem  vprašan jem  
pom udili organi u p rav ljan ja  in  
sprejeli ustrezne sklepe za za
dovoljitev želja prijavljenih .

K apaciteta b ifeja je  doslej v 
glavnem  zadovoljevala, ni pa še 
njegova dejavnost na vrhunsk i

m eriti sposobnosti in  moči posa
m eznih moštev.

P ra v k ar so tekm ovanja med 
m oštvi ekonom skih in  proizvod
n ih  enot. N ajboljši uspeh sta  do
segli p ri tekm ovan jih  m oštvi iz 
glinice in  alum in ija  in  sta  pu 
stili daleč zadaj moštvo iz 
uprave. Žal pa je  športno ak ti
ven le del m ladih  ljudi, k i jim  
je  v prv i v rs ti nam enjena skrb  
kom isije in  jim  je  športno udej
stvovanje n u jn o  potrebno. Z lasti 
m ladi kader v našem  kolektivu, 
ki živi v K idričevem  in v P tu ju ,

so 88°/o izpolnili svojo obvez
nost, mladina pa le 37°/o. Na 
delo je prihajalo nekaj marlji
vih deklet. Zanimivo je, da so 
izpolnili stanovalci iz naselja 
53®/o obljubljenih ur. 400 ur 
dela so obljubili stanovalci iz 
bloka 8, nad 300 iz blokov 1 
in 2, nad 200 ur iiz blokov 5, 6 
in 7, nad 100 'ur pa iz blokov 3, 
4, 9, 10 in 15. Pri izpolnjevanju 
prostovoljne obveznosti prednja
čijo stanovalci iz blokov 2 (156 
ur), 8 (153), 1 (135), 6 (121) in 
9 (120 ur). Sledijo jim stano
valci iz blokov 10 (117), 15 (116), 
7 (102), 3 (95), 5 (91) in 14 (69 
ur). Stanovalci iz ostalih blokov 
so opravili od 5 do 65 ur. Svojo 
obveznost so presegli stanovalci 
iz blokov 32, 33 in 35. Tako je 
bilo stanje do 30. junija 1963.

Novourejeni bazen za odrasle 
meri 25 X Um, bazen za otroke 
pa 8 X 6,5 m. Na j več ja globina 
v velikem bazenu je 2,30 m, v 
otroškem bazenu pa 0,80 m. Isto
časno se bo lahko kopalo 200 
kopalcev. Okrog obeh bazenov 
bo tekoča blazina, da si ne bo
do izpirali kopalci nog v ba
zenu. Voda bo iz bližnjega stu
denca, iztok pa v glavni kanal. 
Za kopalce, ki jim škoduje son-

A vto-m oto društvo K idričevo 
je  bilo ustanovljeno 22* 6. 1959 
na pobudo nekaterih  članov de
lovnega kolektiva T ovarne glini
ce in alum inija »Boris Kidrič« 
Kidričevo, prebivalcev iz K id ri
čevega in iz bližnje okolice. Ob 
ustanovitv i je  imelo nad 200 
ustanovnih  članov in  ctrgane 
društva, ni pa imelo m ateria ln ih  
in  finančnih sredstev, osnove za 
obstoj ozirom a za delovanje. Ob 
ustanovitv i AMD so napovedo
vali skeptiki h ite r in neslaven 
konec tega društva. Za prim er 
so jem ali bivši e lek tro -stro jn i 
klub, ki je  nekaj le t aktivno de
loval in nato  'klavrno razpadel, 
ker je služil posam eznikom  za 
pridobivanje m ateria ln ih  s red 
stev in  njihovi osebni koristi, 
čeprav je imel m aterialno pod la
go za uspešno delo.

Uipravni odbor AMD, k i je bil 
izvoljen na ustanovni skupščini, 
je  začel s pomočjo zavestnih čla
nov uresničevati naloge, ki si jih  
je  društvo  naložilo. Z vpisom  in 
vplačili no tran jega brezobrest
nega posojila med člani je  bilo 
zbranih že meseca septem bra 
1959 toliko finančnih sredstev, 
da je odbor lahko nabavil oseb
ni avtom obil in m otorno kolo; 
brez n jiju  društvo ni moglo de
lovati. V tem  času je tud i orga
niziral prvo športno tu ristično  
prired itev  v  Kidričevem , ki so 
jo toplo pozdravili prebivalci iz 
K idričevega in  iz bližnje okolice.

Društvo je  že v prvem  le tu  ob
stoja pričelo s šolanjem  vozni
kov m otornih vozil kategorije  A 
in B. Dne 21. 112. 1959 je  dobilo

ravni. N jegova oprema, p red 
vsem 3 hladiln ik i s kapaciteto  
okrog 1900 litrov  v  celoti služijo 
nam enu. V saka razširitev  p re - 
skrbovanja delavcev s toplim  
obrokom bi zahtevala mnoge do
polnitve. K akšne možnosti so za
nje, najbo lje vedo organi u p rav 
ljan ja , ki pa bodo znali tud i za 
ta  problem  n ajti najboljšo reši
tev.

bo m oral več m isliti na svoje 
zd rav je in  moči. Samo z g leda
n jem  uspehov drugih  na tekm ah, 
na televizijsk ih  ek ran ih  ali n a  
film ih ne bomo dosegli v rlin  n a 
ših  prednikov, ki so b ili izredno 
trd n i in  žilavi, da jih  ni mogel 
upogniti niti zlom iti nobeden, še 
tako močan živ ljenjski v ihar.

S tem i nekaj v rsticam i v e r je t
no ne bo uspelo sprav iti m ed 
športn ike vseh, k i so bili doslej 
ob stran i, upajm o pa, da bodo 
vsaj več razm išljali o svojih d ra 
gocenih živ ljen jsk ih  sposobno
stih  in  da si bodo izbrali šp o rt
ne panoge, k je r bodo najlaže ob
nav ljali in  u tr je v a li svoje moči.

T. F.

čenje, bo v bližini dovolj sence. 
Za sončenje bodo na razpolago 
ležalne iplošče (in ležalniki. V 
bližnji okrepčevalnici bo mogo
če dobiti prigrizek in osvežujoče 
pijače ter cigarete. Pred vho
dom v kopališče bo parkirni 
prostor. Samo kopališče in nje
govo okolje bo ograjeno in 
vstop v kopališče samo pri 
vhodnih vratih. Člani kolektiva 
tovarne in drugih kolektivov, ki 
so z denarjem in delom prispe
vali pri graditvi kopališča, bodo 
imeli stalne vstopnice s popu
stom, ostali pa bodo plačali pol
no ceno, iki bo pač določena na 
seji stanovanjske skupnosti.

Stanovanjska skupnost v Ki
dričevem ni mogla misliti ob se
danjih materialnih možnostih 
tudi na ogrevanje vode za ba
zen. To je sicer za sedaj le še 
njena tiha želja.

Če bo le mogoče, se bodo prvi 
kopalci lahiko ohladili v novem 
bazenu že 22. julija 1963, ob 
dnevu vstaje slovenskega ljud
stva, ko bi naj bila po prvotni 
zamisli tudi otvoritev kopališča 
s priznanji vsem, ki so poma
gali, da je dobilo Kidričevo svo
je lepo urejeno letno kopališče.

edino AMD K idričevo poleg 
AMD P tu j na območju p tu jske  
občine pravico izpraševanja m o
pedistov o znan ju  cestno-pro- 
m etnih  predpisov te r  pravico iz
dajan ja  po trd il tud i za območje 
AMD M ajšperk in  Cirkovci.

V le tu  1960 je  uspelo d ruštvu  
s pomočjo dotacije in posojila 
AMZS te r  s posojilom  ¡sindikalne 
podružnice T ovarne glinice in 
alum inija »Boris K idrič« K id ri
čevo nabaviti nov osebni av to
mobil fia t 600, ki je  izpolnil v r 
zel p ri p rak tičnem  poučevanju  
voznikov m otornih vozil, le ta  
1962 pa s kreditom  AMZS in  z 
lastnim i finančnim i sredstv i še 
en novi osebni avtom obil Z asta
va 750. Oba osebna avtom obila 
še danes služita svojem u nam e
nu. Potrebno bo v  na jk ra jšem  
času povečati število m otornih 
prevoznih sredstev  za n ad a ljn ji 
osebni avtom obil in  zam enjati 
m otorno kolo z novim  sodobnim.

Društvo je  p rired ilo  v K id ri
čevem v prvih  treh  le tih  svoje
ga obstoja letno po eno športno 
turistično p rired itev  (spretnostne 
vožnje, lov na lisico itd.) in  ne
kaj zabavnih prireditev. Člani 
društva so se v teh le tih  udele
ževali tud i prireditev , ki so jih  
organizirala sosednja AMD.

Potrebno je  omeniti, da nam  
je  vodstvo .AMD P tu j ob ustano
vitvi izdatno strokovno pom aga
lo z nasveti in  bogatim i izkuš
njam i. Sodelovanje med tem a 
društvom a je  na zdravi in  solid
ni podlagi.

AMD je usposobilo v  času ob
sto ja s tečaji, s p redavan ji o 
cestno-prom etnih predpisih, o 
m otoroznanstvu in  p rv i pomoči 
na cesti te r  s p rak tičn im  pouče
vanjem  kandidatov za voznike 
m otornih vozil že več kot 200 
voznikov. O rganiziralo je  in  iz
vedlo 12 tečajev  za voznike m o
torn ih  vozil kategorije  A  in B 
te r  nekaj tečajev  za m opediste. 
In štru k to rji AMD Potočnik M i
lan, Črček Zvonko in G alun 
F ranc se trud ijo  in si prizade
vajo, da bi usposobili kandidate

DIT z novim
programom

dela
Društvo inženirjev in tehni

kov v Kidričevem, ki šteje 60 
članov, 12 inženirjev in 48 teh
nikov, ošteoši člane iz TAP Ptuj, 
je sklenilo na občnem zboru v 
soboto, 29. junija 1963, da bo do
1. oktobra 1963 posvetovanje 
vsega članstva in da bo na njem 
sprejet program bodočega dela 
društva.

Po mnenju funkcionarjev dru
štva in diskutantoo, navzočih 
članov, se društvo o bodoče ne 
bo več moglo zadovoljiti z do
sedanjo aktivnostjo in z dose
danjim delovnim programom, 
ampak ga bo moralo razširiti 
glede na važno vlogo članstva 
o tovarniškem kolektivu in o 
proizvodnji, pa tudi glede na 
pomen strokovnega društva za 
celotno občino. Potreben bo stik 
društva s političnimi organiza
cijami in društvi v podjetju ter 
s strokovnimi društvi o občini 
in o okraju.

Samo po dosedanjem delu 
članstva v tovarni in v društvu 
ne bi smeli ocenjevati. Zadnje 
volitve so pokazale, da so izvo
ljeni o ose predstavniške organe 
strokovni delavci, člani DIT, ki 
bodo o mandatni dobi kot od
borniki in poslanci opravljali 
odgovorne naloge kot ljudje iz 
socialistične skupnosti, iz nove
ga časa, iz sodobne, modeme 
proizvodnje. Matično društvo bo 
moralo skrbeti za nadaljnji stik 
članstva z življenjem in s teh
niko. Dolžnost članstva in nje
govega društva je pomagati tudi 
svoji okolici, svoji občini, zlasti 
pa članstvu kolektiva, da se bo 
naučil čimveč koristnega od lju
di, ki obvladujejo in izpopolnju
jejo sodobno tehniko.

V dosedanji dejavnosti dru
štva mora vsekakor priti do 
prelomnice. Več stikov bo po
trebnih z inženirji in tehniki 
ostalih strok in z njihovimi dru
štvi v občini, ki od vseh skupaj 
mnogo pričakuje in je v tem 
ne bi smeli razočarati. Sedanji 
gospodarski razvoj v občini za
hteva pomoč strokovnega kadra, 
ki se ne bi smel zadovoljiti samo 
s svojim delom na delovnem me
stu; moral bi se zavedati dolž
nosti in teoretično in praktično 
pomagati delavcem v življenju, 
v svojem obratu in občini kot 
so njemu pomagali profesorji in 
predavatelji med študijem. Ob 
taki aktivnosti bodo lahko zaži
vela strokovna društva v občini 
in delovni kolektivi bodo obču
tili in priznali, da živijo med 
njimi aktivni člani DIT.

V dosedanjo neaktivnost veli
kega števila članstva bo potreb
no energično poseči, sicer se 
društvo ne bo uveljavilo niti ne 
bo moglo pomagati ostalim stro
kovnim društvom, da bi zaži
vela in opravila svojo nalogo.
V društvo prihajajo vedno novi 
člani in članice; nekateri so bili 
štipendisti tovarne. Njihov pri
hod o kolektiv tovarne in o dru
štvo bi se moral občutiti v po
mladitvi odbora in o delovnem 
programu.

O vsem navedenem so disku
tirali na zboru inž. Jože Operč- 
kal, inž. Franjo Griinfeld, teh
niki Franjo Drobnjak, Rudi 
Majcen, Ivan Veble in Franček 
Krajnc. Po sklepu zbora bo do
sedanji odbor društva opravljal 
svoje delo do prvega posvetova
nja vsega članstva, ko bo tudi 
izvoljen novi odbor in sprejet 
delovni program.

za čim boljše voznike m otornih  
vozil.

D osedanji uspehi usposablja
n ja  voznikov am aterjev  katego
rije  A  in  B so zadovoljivi, saj so 
dosegli na izpitih v  le tu  1962 in 
v le tu  1963 m ed kandidati, k i so 
se usposabljali p ri AMD v m ari
borskem  okraju , najbo ljši uspeh. 
So še prim eri, d a  ne opravijo 
kandidati prvič izpita pred  iz
pitno komisijo. To pa ni k rivda 
d ruštva  ozirom a in štruk to rja , 
pač p a  je  tega neuspeha kriv  
sam kandidat, k i ne jem lje res
no usposabljan ja za voznika, se 

(Nadaljevanje na 8, strani)

Za mrzel ali topel obrok malice?

Kidričevo z novim kopališčem

Sodobni promet in naše 
avto-moto društvo



»Nisi prepozen, potem mu bova zategnila še matice!«

Aluminij zasluzeno 
v slovenski 

nogometni ligi
S kvalifikacijsko tekmo za

P ersonalne
Č la n i k o le k t iv a ,  k i  d o p o ln ijo  v  ju l i j u  
n a jd a l j š o  n e p r e k in je n o  d e lo v n o  d o b o  

v  to v a r n i

18 le t :  G o d ec  F r a n c ,  n a s to p i l  s lu ž 
b o  15. 7. 1945; P la jn š e k  F r a n c ,  25. j u 
l i j a  1945;

16 le t :  P e tro v iC  F r a n c ,  n a s to p i l  
s lu žb o  2. 7. 1947; T o p le k  A n d re j ,
8. 7. 1947; K r a n je c  A n g e la , 14. 7. 1947; 
M u rše c  K r is t in a ,  14. 7. 1947.

15 le t :  M ik ec  J o ž e , n a s to p i l  s lu žb o
1. 7. 1948.

14. l e t :  E m e rš ič  M ih ae l, n a s to p i l  
s lu žb o  13. 7. 1949; K o m e lj L ju b o , 
5. 7. 1949; M a jc e n  H e le n a , 18. 7. 1949; 
P a l  S ta n is la v  1. 7. 1949.

13 le t :  H a z a b e n t  V ik to r ,  n a s to p i l  
s lu žb o  6. 7. 1950.

12 le t :  K la jd e riC  Z v o n im ir ,  n a s to p i l  
s lu žb o  3. 7. 1951; M a rk e š  F r a n c ,  
24. 7. 1951; T o m še  A lb in  15. 7. 1951.

11 le t :  Š t r u c l  M ag d a le n a , n a s to p i la  
s lu žb o  1. 7. 1952; F rč e č  S te fa n , 2. j u 
l i ja  1952; K o ro š e c  F r a n c ,  4. 7. 1952; 
K o to le n k o  J a n e z ,  4. 7. 1952; M e tl ič a r  
M a tev ž , 2. 7. 1952; M u n d a  J a n e z ,
2. 7. 1952; T e ž a k  O to n , 2. 7. 1952; V e r-  
b e k  S te fa n , 2. 7. 1952; V u g r in e c  Iv a n , 
4. 7. 1952.

D e se t l e t  d e lo v n e  d o b e  v  to v a rn i  
m e s e c a  j u l i j a

B o g m e  F r a n c ,  n a s to p i l  s lu žb o  8. j u 
l i j a  1953; Č e la n  R u d o lf , 15. 7. 1953; 
E m e rš ič  F r a n c ,  10. 7. 1953; E rb u s  S ta 
n is la v , 27. 7. 1953; F a j t  L a d is la v , 13. 
7. 1953; G a lu n  F r a n c ,  15. 7. 1953; H a - 
d le r  S te fa n , 15. 7. 1953; H a d le r  Š te 
fa n , 22. 7. 1953; H a m e r š a k  M a r tin ,  31.
7. 1953; I n t i h a r  F r a n c ,  8. 7. 1953; J e v -  
š e v a r  F ra n c , 1). 7. 1953; K irb iš  E d 
v a rd , 16. 7. 1953; M e rk u š  F ra n c , 3. 7. 
1953; M erc  A n d re j ,  16. 7. 1953; P r e p e 
lic  M ark o , 8. 7. 1953; P e p e ln ik  J a n e z , 
11. 7. 1953; P e te k  F r a n c ,  15. 7. 1953; 
P e te k  F ra n c , 16. 7. 1953; P o p la tn ik  
Iv a n , 28. 7. 1953; R u d o lf  P e te r ,  8. 7. 
1953; S m r tič  M irk o , 27. 7. 1953; S v e n - 
š e k  M aks. 30. 7. 1953; Š e g u la  A lo jz ,
8. 7. 1953; T u r k  J a n e z ,  1. 7. 1953; T u r k  
M a r tin ,  3. 7. 1953; T u r k  J a n e z , 17. 7. 
1953; V in d iš  F r a n c ,  15. 7. 1953; V id o v ič  
A n to n , 27. 7. 1953; Z u p a n ič  A lo jz . 1. 
7. 1953; Z a fo š n ik  A n to n , 17. 7. 1953; 
Ž ib ra t  J o ž e f , 8. 7. 1953.

M artin Toplak, ki dela v stro j
nih delavnicah glinice in stanuje 
v 40-stanovanjskem  bloku TGA 
Kidričevo v P tu ju , II. vhod, se 
je prvi vselil 6. 9. 1961. le ta  v 
družinsko stanovanje.

O svojih v tisih  o b ivan ju  v 
tem  stanovanju  pravi:

»Sem doma s podeželja, in  si
cer iz Nove vasi niže P tu ja . P re 
cej le t je  trajalo , preden sem se 
znašel s svojo družino v seda
njem, sodobnem stanovanju  in 
nekaj časa je  bilo potrebnega, da 
sem se navadil nanj, na novo 
okolje pa tud i na novo najem ni
no in vse ostalo.

V ečkrat se spom nim  nazaj na 
čase, ko sva stanovala z ženo 
pred  13 leti najp re j v čisto d ru 
gačnem okolju  in  v izredno 
skrom nih stanovanjsk ih  razm e
rah, spom nim  pa se tudi ljudi, 
ki so še na istem, kot sem  bil jaz 
v njihovih letih. Na Slovenskem 
trgu  11 sva im ela z ženo 1 sobo 
in kuhinjo. Iz kuh in je  je  bilo 
okno v sobo in  iz sobe na pro
sto. 8 prošenj za drugo stanova
nje in 4 zdravniška priporočila

sprem em be
N o v o  s p r e j e t i  j u n i j a  in  j u l i j a

L o z a r  A n to n , k l ju č a v n ič a r ;  H o js k i 
R u d o lf , d e la v e c ; R ad o lič  J a n e z ,  d e 
la v e c ;  G n ilš e k  V ilib a ld , k l ju č a v n ič a r ;  
G a lu n  Iv a n a ,  š iv i l ja ;  V ra b l  J o že f , 
n o v in a r ;  Z a rg i  M a r ja n , T T  m e h a n ik ;  
S o r š a k  J o ž e f ,  š o fe r ;  F o r b ic i  M a r ija , 
d e la v k a ;  B aš  in ž . F r a n c ,  in ž . k e m i
je ;  A r te n ja k  J a n e z , e k o n o m is t ;  H u - 
d in a  in ž . M a r ja n ,  s t r o jn i  in ž e n ir .

O d šli so ju n i j a  in  j u l i j a
F e r l i č  J a n e z ;  F o r b ic i  F r a n c ;  H o r 

v a t  S ta n is la v ;  F a j t  A lo jz ; Ž u n k o  
S ta n is la v ;  H v a le c  J a k o b ;  Č rn e  S ta 
n is la v ;  R e b o u  Id a .

N a š i 5 0 -le tn ik i
K o le tn ik  F r a n c ,  r o je n  3. 6. 1913; 

M ed v e d  J a k o b ,  23. 7. 1913; Š p o l ja r  
M irk o , 21. 6. 1913; Z a jš e k  J a k o b ,
23. 7. 1913; Ž u n k o v ič  F r a n c ,  10. j u 
n i j a  1913.

J u n i j a  so se  p o ro č i l i
I n t i h a r  F r a n c ,  B a u m a n  Jo že , K o 

ro š e c  A v g u s t , z ap o s le n i v  g l in ic i  I; 
S a m e c  F r a n c ,  v  g lin ic i I I ;  C e rn e š e k  
K lo t i ld a  in  D v o rš a k  A n to n  v  g lin ic i  
I I I ;  P u k š ič  S ta n k o  in  P o la n e c  S ta n 
k o  v  e le k tro l iz i ;  T u r k  N e ž ik a  v  to 
v a r n i  a n o d n e  m ase .

N o v i d ru ž in s k i  č la n i:
K o si M a ti ja  je  d o b il  J a n e z a ;  A rn u š  

F ra n c , Iy ic o ; R o žm an  S ta n k o , V la d i- 
m ir a ;  W e is b a c h e r  Jo že , O lg o ; M u rk o  
A v g u s t, A n ico .

n a j s t a r e j š i  Čl a n
KOLEKTIVA

Janez Sama9tur, roj. 5. no
vem bra 1898, delavec v  tovarni 
od 12. jun ija  1946, doma na H aj
dini 32.

NAJMLAJŠI ČLAN 
KOLEKTIVA

Jakob Koderman, roj. 17. ju li
ja  1944, avtom ehanik, ki je  v n a 
ši tovarn i od 2. novem bra 1962. 
Doma je iz P tu ja, Zagrebška 70.

niso pomagala. P tu j je  bil v težki 
stanovanjski stiski, da je  komaj 
izpolnjeval p rio ritetne zahteve. 
P reostalo mi je  čakanje in konč
no sem se znašel tukaj.

11 le t že delam  v  strojnem  
vzdrževanju glinice. Kaznovan v 
kolektivu nisem bil, najbolj sem 
pa itail nagrajen  z novim stano
vanjem . S sostanovalci v hiši iz 
istega vhoda, z družinam i P re 
log, Knez, K olarič in  Pulko te r 
z drugim i iz našega te r  iz osta
lih  vhodov se dobro razumemo, 
enako tud i s sodelavci v obrafti. 
Po vselitvi so me 'ti večkrat 
spraševali, kako sem se privadil 
na življenje v  lepi, novi zgradbi. 
N ajra je  sem jim  odvrnil: lahko 
se je  privaditi na lepo in udobno 
stanovanje,- težko p a  na tesno 
stanovanje, na m ajhen  prostor, 
temo, vlago in ostalo. Mislim, 
da bo enako lahko  dejal vsakdo, 
ki istanuje v katerikoli novi s ta 
novanjski zgradbi ne glede na 
to, ali živi v K idričevem  ali v 
P tu ju , predvsem  pa tisti, k i so 
prej stanovali v  zasilnih in iz
redno skrom nih stanovanjih.«

vstop v slovensko nogometno 
ligo, ki je bila v Tržiču 14. juli
ja 1963, in se je končala z rezul
tatom 4:2 za »Aluminij«, se je 
izkazalo, da je uspelo- -dosedanje 
prizadevanje vodstva kluba 
»Aluminij« (Ljubo Komel, Franc 
Lončarič, Anton Kurelič, Vlado 
Hanzel iin drugi) in samega mo
štva za tekmovanja na višji rav
ni z nogometnimi klubi, ki so 
kandidirali v SNL, in dalje s 
klubi, ki jim je uspelo priti v 
SNL, na drugi strani pa je 
uspelo prenesti ime kolektiva 
tovarne glinice in aluminija 
Boris Kidrič« Kidričevo pred 

širšo javnost tudi s športnimi 
uspehi, ki so jih -dosegli njegovi 
člani, proizvajalci in upravljalni.

Za vse tekme, ki jih je igralo 
moštvo NK »Aluminij« z dru
gimi moštvi, -ki so kandidirali 
za vstop v SNL, je značilno, da 
jih je moštvo »Aluminija« pre
magalo brez posebnih težav in 
naporov ob primerni izkušenosti 
in samozavesti, obenem ipa jim 
je z igro in z osebnim stikom 
d-oikazalo, da si želi prijateljske 
stike. S tekmovanji v Tacnu in 
Tržiču je imelo moštvo »Alumi
nija« priložnost videti kraje Ta
cen in Tržič in obratno so imela 
moštva NK »Sava« in NK Tržič 
priložnost videti Kidričevo in 
ostale kraje ter spoznati ljudi, 
ki jih vežejo iste misli in želje, 
da bi čimveč storili za našo

Sam  P tu j je  dobil z 11 novimi 
zgradbam i v kolodvorski četrti, 
med temi je  tudi naša, novo lice, 
mi stanovalci v teh zgradbah pa 
občutek, da je  ob takšn ih  živ
ljen jsk ih  pogojih mnogo laže de
la ti in z veseljem  živeti.

J. V.

skupnost in da bi v njej čhn- 
boljše živeli. -

Za dosežene uspehe in za vstop 
v SNL prvič v zgodovini NK 
»Aluminija« imata zasluge vod
stvo in moštvo ko-t celota in nje
govi posamezni člani Mišo 
Kramberger, Sai-d Musič, Srečko 
Muršec, Viktor Markovič, Fra
njo Gerečnik, Lovro Mesarič, 
Hinko Vodušek, Jože Soršak, 
Čedo Todorovič, Ciril Kovač, 
Ivan Artenjak, Luci Špelionja, 
Mirko Zaspan, Marjan Kuret in 
ostali, ki so s svojim športnim 
obnašanjem in s športno spret
nostjo pripomogli do ugleda 
moštva 'pri gledalcih tekem in 
pri vsej športni javnosti, ki bo 
prav gotovo z vsem zanimanjem 
nadalje spremljala delo in uspe
he kluba »Aluminij«.

Takšnemu klubu, kot je sedaj 
»Aluminij«, lahko želimo tudi v 
bodoče mnogo uspehov, mladini 
iz kolektiva pa, da bi se mu pri
družila in da bi sestavila več 
moštev, tudi ostalih športnih pa
nog, ki bi -po zgledu »Aluminija« 
dosegala uspehe in se spozna
vala z ostalimi moštvi in klubi 
potom športnega turizma, ki ima 
prav gotovo v naši- domovini 
posebno mesto.

(Nadaljevanje s /. strani;
SODOBEN PROMET IN 

NAŠE AVTO-MOTO 
DRUŠTVO

ne udeležuje redno predavanj in  
tudi pri p rak tičn ih  vožnjah ne 
pazi.

Med člani AMD in vozniki 
am aterji so častno zastopane tu 
di ženske, članice delovnega ko
lektiva Tovarne glinice in alu
m inija »Boris Kidrič« K idriče
vo, iz naselja in iz okolice. Za

K I N O
„Svoboda“
Kidričevo

P R O G R A M  K IN O  P R E D S T A V  
OD 17. J U L IJ A  DO  22. A V G U S T A

J U L I J :
17.—18. H A M L E T , č rn o -b e l i ,  a n g l.
20. —21. S A F IR , b a r v n i  k in e m a s k o p -  
s k i ,  a n g le š k i
21, — 22. V SO B O T O  Z V E Č E R  ,V N E 
D E L JO  Z J U T R A J , č rn o -b e l i ,  v is ta -  
v iz io n s k i,  a n g le š k i
24 .-25 . T I  S I M O JE  Ž IV L J E N JE , 
č rn o -b e l i ,  k in e m a s k o p s k i ,  f r a n c o 
sko- i ta l i ja n s k i
27. - 2 8 .  D E J V I K R O K E T , b a rv n i ,  
a m e r iš k i
28. - 2 9 .  M ED  Č A SO M  IN  V E Č N O S T 
JO , k in e m a s k o p s k i ,  b a rv n i ,  n e m š k i 
31.—1. Z A K O N  P R E R IJ E , b a rv n i ,  
k in e m a s k o p s k i ,  a m e r iš k i

A V G U S T :
3. - 4 .  T E R O R  B A R B A R O V , b a r v 

n i, i ta l i j a n s k i
4. —5. O G R A JA , č rn o -b e l i ,  ju g o -  

s lo v a n s k o - f ra n c o s k i
7 . - 8 .  T U J A  Ž E N A , č rn o -b e l i ,  

n e m š k i
10. —11. Z V E Z D E  N O Č I, b a rv n i ,  i t a 
l i ja n s k i
11, —12. K R A L JIC A  J A N S IJ A , b a r v 
n i,  in d i j s k i
14.—15. D V O JN I O B R A T , b a rv n i ,  
v is ta v .,  f r a n c o s k i
17. —18. OB 3.10 Z A  JU M O , č rn o -b e -  
li, k in e m a s k o p s k i ,  a m e r iš k i
18. —19. K D O  S T E  V I, M R. SO R Z , 
č rn o -b e l i ,  k in e m a s k o p s k i ,  f r a n c o s k i  
21,—22. K A P E T A N  L E S I, b a rv n i ,  
k in e m a s k o p s k i,  ju g o s lo v a n s k i

ženske, ki so večinom a v delov
nem  razm erju  in celo m atere je 
značilno, da dosegajo na izpitih 
za voznike m otornih vozil celo 
boljše uspehe kot moški.

Spraševanje — testiran je  mo
pedistov o znanju  cestno-pro- 
m etnih  predpisov je  v prostorih  
AMD vsak četrtek  m ed 17. in 19. 
uro. K andidati za m opediste ne 
poznajo prom etnih predpisov, 
zato opravi iprvič izpit kom aj 10 
odst. p rijavljenih . N ekateri k an 
d idati ponavljajo tak  izpit po 
tr i-  a li celo večkrat. T estiran je 
mopedistov oprav lja  inštruk to r 
Potočnik M ilan z dovoljenjem  
pristo jn ih  organov za no tran je 
zadeve. Do danes je bilo te s tira 
nih nad 900 mopedistov.

AMD Kidričevo je  organizira
lo v letošnjem  le tu  tečaj za voz
nike m otornih vozil kategorije A 
in B tudi v M ajšperku. Tam  se 
je  -prijavilo v tečaj nad 40 kan 
didatov, -ki so ga tud i obisko
vali. P rv i obiskovalci tega tečaja 
so že uspešno opravili izpit, d ru 
gi pa bodo na v rsti v tem  in  v 
naslednjem  mesecu. Tudi v bo
doče bo društvo organiziralo 
takšne tečaje izven K idričeve
ga na območju, za katerega je  
pooblaščeno, če bo dovolj p ri
jav ljen ih  kandidatov. Tako bo 
omogočalo delovnim  ljudem , ki 
stanujejo  v oddaljenih k rajih , 
da bodo dosegli potrebno znanje 
za oprav ljan je izpitov. T ečaji ea 
voznike m otornih vozil bodo tudi 
še v K idričevem  in naslednji te 
čaj bo začel v drugi polovici av 
gusta tl.

V bodoče nam erava društvo 
poleg rednega šolanja voznikov 
am aterjev  vzbujati čut za pro
m etno varnost m ed mladino in 
odraslim i z raznim i predavanji 
te r  s p redavanjem  ob poučnih 
film ih o cestno-prom etni varno
sti. D ruštvo ¡bi rado rešilo tud i 
problem  sh ran jevan ja  osebnih 
avtomobilov in m otornih koles 
svojih članov v K idričevem,

Društvo bo m oralo v bodoče 
bolj skrbeti za društveno življe
nje in za športno udejstvovanje 
svojih članov s p rire jan jem  
športn ih  prired itev  in z organi
ziranjem  skupnih izletov v zgo
dovinske in  tu ristične k ra je  paše 
ožje in širše domovine kot to 
organizirajo druga društva.

M. Z.

IZ D A JA
D E L A V S K I SV E T

T O V A R N E  G L IN IC E  IN  A L U M IN IJA  
»B O RIS K ID R IČ « 

K ID R IČ E V O
U re ju je  u r e d n iš k i  o d b o r :  

p re d s e d n ik  M a r ja n  B iz o v ič a r ,  č la n i :  
V id a  D e tič ek , A n ic a  K la jn š e k ,  A n to n  
K o z o d e rc , Iv a n  M az e ra , F r a n c  M e
šk o , S im o n  P e šec , I v a n  T u š e k , F r a n c  

V rlič , M irk o  Z u p a n ič  
O d g o v o rn i u r e d n ik :  J o ž e  V ra b l 

N aslo v  u r e d n iš tv a :
A lu m in ij  K id r ič e v o  

T e k o č i r a č u n  p r i  N B  P tu j  604-19-1-320 
T e le fo n : 23-12/211 

R o k o p iso v  n e  v ra č a m o  
T isk : T i s k a rn a  č a s o p is n e g a  p o d je t j a  

» M arib o rsk i tisk «  M a r ib o r

H u m o r

Zena možu: »Franček, s kom pa se meniš o našem bazenu?«

-------------Izpolnite, izrežite in pošljite uredništvu!--------

KAJ VAM JE (NI) VŠEČ V GLASILU »ALUMINIJ?

1. Glava in napis (da, ne)

2. Obseg (da, ne)

3. Članek (kateri — da, ne)

4. Slike (katera — da, ne)

PREDLOGI:

Prvi se je vselil v 40-stanovanjski blok


